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rzezłrudn rok 
- W ubiegłym tygodniu Rada Miej

ska w polkowicach przyjęła budżet na 
1996 f. Jui na pierw zy rzut oka wi~, 
te różni się on znacznie od budi.etÓw lat 
poprzednich. 

- To oczywiste, skoro w ciągu Jedne
go roku tracimy: 112 miliardów zł z tytulu 
obniżonego podatku od nieruchomości, ko
lejne 112 mld. zł Jako zwrot tego podatku za 
rok 1995 i jeszcze zabiera się nam 83 mld. zł 
z tytułu opodatkowania gmin bogatych. Tak 
więc gdy traci się ponad 300 millardów trud
no mówić o tym standardzie, który zaklada
Ilśmy jeszcze rok temu i o tych inwestycjach, 
które planowali~my Jeszcze rok temu. 

Muszę stwierdzić, ze najbliższe kllkana
~e miesięcy będzie wyjatkowo cięzkJm okre
sem, więc chci.1lbyn gminę przeprowadzić 
przez 1996 rok z jak najmniejszymi uszczerb
kami. 

Porównując len budtet z budżetami z 
lat ubiegłych widać że oszczędzamy, ale wi
dać również, te prawie z niczego nie zrezy
gnowaJiSmy. Oczyw&ie nie stać nas na spek
takularne gesty, na jakie sobie pozwalaliśmy 
na przestrzeni ostatnich pięciu lal gdy różne 
instytucje spoza gminy otrzymywaly od nas 
pieniądze . W tym roku lego nie ma, bo 
skoro oszczędzamy lU, wewnątrz gminy, tym 
bardziej nie wydajemy pieniędzy na zewnątrz. 

- Co się zmieni w przyszłym roku? 
- Rok 1997 będzie Jut innym rokiem. 

Nie będziemy zwracać podatków za .prze-· 
szł~, a opodatkowanie gmin bogatych do
tknie nas chyba w mniejszym stopniu. Wzro
śnie także podatek dochodowy od osób fi
zycznych, być może Polska Miedź dalej bę
dzie generować zyski i przy zly rok będzie 
pierwszym, gdy dzięki zmIenle ustawy, bę
dziemy panycypować w tych zyskach. Tak 
Więc rok 1997 będzie lepszy, a my ze swej 
strony staramy się, żeby straty w tym 1996 
roku były jak naj mniejsze. 

- Mniej ze dochody oznaczają 
mniej ze wydatki. Z czego gmina w tym 
ro ku musiała zrezygnOWlK, z jakich wy
datkó w? 

- Przede wszystkim, na dz~. wstrzy
maliSmy realizację inwestycji, które mJell-

~my rozpocząć w tym roku. Na przyklad 
zmuszeni byliśmy wstrzymać modernizację 
parku miejskiego I targowiska mieJ kiego przy 
Starym Mieście, do czego jest Już gOlOWY 
projekt techniczny; budowę dwóch sal gim
nastycznych, w tym Jednej hall z trybunami, 
w której np. nasze koszykarki mogłyby roz
grywać mecze przy udziale publiczności . 
MyśleliSmy o takiej hali przy szkole nr 2, 
gdyt przy okazji by laby to sala glmna tycz
na dla tej szkoły. Mieliśmy rozpocząć budo
wę stolówki przy Zespole Szkól I to już 
trzeda Inwestycja dla oświaty, którą musieli
śmy wstrzymać, mimo, te jest ona zapisana 
w naszym Programie Społeczno-Gospodar
czym dla Gminy Polkowice. 

Po najlepszym dla budownictwa mie
szkaniowego roku , gdzie przeznaczyliśmy 
na ten cel blisko 85 miliardów zl, zamlerzali
śmy przeznaczyć na budownictwo mieszka
niowe 100 miliardów. W lej chwUi w budże
cie jest 40 miliardów, ale prawdopodobnie 
pożyczymy na len cel Jeszcze kilkadziesiąt 
miliardów, żeby tego procesu budowy mie
szkań nie spowalniać. Chcemy rozegrać prze
targ na Pierzeję Poludniową, ponieważ blo
ki, czylJ Pierzeja Północna już są po przetar
gu I chcielibyśmy, żeby te dwIe ściany Stare
go Miasta były już budowane. 

Bardzo ważne są dla nas inwestycje wieJ
skie - gazyfikacje, melioracje - ale tutaj 
let brakuje pieniędzy. 

astępnie cała sfera budżetowa . Z mie
siąca na miesiąc podejmujemy decyzje o tzw. 
dodatkach dla nauczycieli. Na razie te do
datki przyznal~my w zmniejszonej wielko
ści, dokładnie o 50 proc., i 10 tylko na I 
kwartał. Problemem Jest tet utrzymanie kll
kunastu poradni specjalistycznych w służbie 
zdrowia, które Rada zdecydowala utrzymy
wać przez l półrocze . 

Jest jeszcze cała mała architektura, gdzie 
len proces • wyładnlania • miasta, który trwał 
od kilku lat, praktycznie został zaprzestany. 
W tegorocznym budżecie jest na to zaledwie 
mllLard, co nie stanowi nawet kilku procent 
tego co Jest potrzebne i było przewidziane. 

Pozostaje Jeszcze wiele Innych zadań, z 
których realizacją nie byłoby problemu. gdy-
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by były pieniądze, które jeszcze p6ł roku 
temu wydawały się pewne. Okazuje sIę, że 
w naszym kraju niczego nie można być pew
nym I programy, które wydają się być realne 
dzisiaj , mogą po kilku miesiącach, nie z 
naszej winy, stać się niemożliwe do zrealJ
zowania. 

- A co ię tanie z największą in
wesrycją planowaną na najbliższe lata, z 
"Kom pJeksem r ekracyjo o-rehabilltacyj
nym województwa legnickiego w Polko
wicach"? 

- Tu mimo, te deklaracja gminy sięga 
133 mlllardów, a następne 266 mlliardów 
miało splynąć ze strony Polskiej Miedzi I 
Urzędu Wojewódzkiego, przeznaczyliśmy 
zaledwie 30 miliardów. Zdajemy sobie spra
wę, że oczekiwania polkowlczan zostały w 
lej sprawie rozbudzone, Jednak pojawia się 
pytanie: czy nie będziemy musieli znacznie 
ograniczyć tego, co chdełJ.śmy przygolować? 
Jednak tak długo, jak będzie istniała szansa 
stworzenia w Polkowicach tego, co zapro
ponowaliśmy na początku, to będziemy sta
rali się to realizować. Te 30 miliardów to 
tylko sygnał dla partnerów z zewnątrz, że 
nie rezygnujemy z inwestycjI. Mówiłem, że 

następne lata będą lepsze I mamy nadzieję 
uzupełnić nasz wkład do zadeklarowanych 
133 miliardów. cd. 1ł" str. 6 
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Magazyn 
Miedziowy 

• 12 ofert wpłynęło na konkurs ogłoszo
ny przez Mlnlsterstwo Przekształceń Wla
sno.śclowych w sprawie doradztwa przy pry
watyzacji KGHM Polska Mledi SA. O tatecz
ne zakończenIe przetargu zaplanowano na 
początek kwietnia br. Wybrana firma będzie 
musiała przedstawić swój plan przekształce
nia mJedzlowej spółki, wykazać się znajo
mością branży I prywatyzacyjnym do$wlad
czenlem. Najczęściej firmy te proponują, aby 
10 procent akcjI "Polskiej Miedzi" było noto
wane na Warszawskiej GiełdzJe Papierów 
Warto$ciowych, a do 15 procent na Giełdzie 
Londyńskiej. Nie wykluczone, że termin pry
watyzacji KG HM Połska Mledi SA zostanie 
prze10:tony z względu na poglębiającą się 
bessę na miedzIowym rynku. Od początku 
ble:tącego roku ceny mJedzJ spadły z pozio
mu 2900 do 2530 dolarów za tonę. 

• W ubiegłym roku zanotowano w "Poł
sklej Miedzi" 923 wypadki przy pracy, z 
czego ponad 600 pod ziemią. DZiewięć osób 
poniosło $mierć, w tym siedem podczas ro
bót górniczych. Uczba dni z tytułu zwolnień 
lekarskich, na przelomJe ostatnich dwóch 
lat, spadła z 42 tysięcy do niespełna ponad 
36 tysięcy. Zdaniem Jana Michałowskiego, 
główny specjalista BHP ostatnie lata były 
znacznie bezpieczniejsze dla pracowników 
niż poprzednie. Na pogorszenie warunków 
pracy wpływa tak zwane pylenie wtórne, 
czyli powstające między innymi podczas 
transportu rudy oraz hałas I wibracje wywo
ływane przez maszyny, które konstrukcyjnie 
przekraczają normy. 

• Samodzielną dzlałalno~ć rozpocząl Za
kład Wyrobów Gumowych spółka z 0 .0 .. 
Została ona wydzlełona z ZG .Konrad". Pre
zesem zostal Jerzy Marszałek, natomiast 
członkamJ zarządu Jerzy Klementowlcz i Ka
zimJerz Frydrych. Firma liczy 34 osoby. Ak
tualnie szuka rynków zbytu, ponieważ do
tychczasowe zapotrzebowanie angażuje je
dynie niewielką czę$ć mocy produkcyjnych. 

• Prywatyzacją kapitałową KGHM Połska 
Mledi SA będzie Interesowała się Państwo
wa Inspekcja Pracy w dwu aspektach: czy w 
zakresie bezpieczeństwa I ochrony pracy nie 
będzie "oszczędno$cl", podobnie jak w przy
padku Inwestycji w nowoczesne wyposaże
nie technIczne rzutujące na bezpieczeństwo 
pracy. Osobne zagadnienie stanowić będzie 
stan przestrzegania prawa pracy w okresie 
przekształcenia I prywatyzacji. 

• 4 marca z Zairu powr6d11 członkowie 
Zarządu KGHM Polska Miedi SA; Stanisław 
Slewlerskl I Katarzyna Muszkat W godzJ
nach wieczornych wzięli udZiał w obradach 
Rady Nadzorczej. Podczas dwudniowego 
posiedzenia omówione zostały wyniki pro
dukcyjne I finansowe przedsiębiorstwa za 
rok ubiegły. W pierwszym dniu członkowie 
Rady zapoznali się z planem zamierzeń po
wołanej pod koniec ubiegłego roku spółki 
KGHM Metale. W drugiej części. mowa była 
o planach Polskiej MledzJ na najbUższe lata . 

Najprawdopodobniej wyniki finansowe osią
gnięte przez miedziową firmę w ubiegłym 
roku nie są wcale gorsze od wcze$nlejszych 
z rekordowego 1994 roku. W prawdzie spa
dła cena mJedzl na $wiatowych rynkach, ale 
jednocze$nle KGHM realizuje plany doty
czące pozamJedzlowych inwestycji. Jednym 
z ostatnich sukcesów zarządu Polskiej Mie
dzi jest wygranie przetargu na polską telefo
nię komórkową. Obradom przewodniczył dr 
Ireneusz Nawrocki. 

• Budowa elektrociepłowni w Widzlszo
wie pod Glogowem ma w województwie 
tylu zwolenników, co przeciwników. Począt
kowo planowano umiejscowić tam ciepłow
nie, jednak w ostatnich latach zdecydowano 
o wybudowaniu nowoczesnej i ekologicznej 
ełektroclepłownl, zasilanej gazem spod Sie
roszowlc. Zwolennicy twierdzą, że głogow
ska huta miedzi, która obecnie ogrzewa mia
sto nie sprosta przyszłemu rozwojowi Glo
gowa. Przedwnlcy, którymi są posłowie wy
wodzący się z KGHM Polska Miedi SA, są 
zdania, :te pow tająca wldzlszowska elek
trociepłownia stanowić będZie poważną kon
kurencję dla utworzonej niedawno spółce 

ciepłowniczej "Energetyka". Niezależną eks
pertyZę sporządzJ Ministerstwo Przemysłu. 
która da odpowiedt, czy budowanie elek
troci płowni pod Głogowem jesl zasadna. 

• w ZG "Połkowlce-Sleroszowlce" trwają 
przygotowania do pierwszego w tym roku 
lo owania nagród pienlętnych w~ród pra
cowników posiadających rachunki o zczęd
no$clowo-rozllczeniowe. Główną nagrodą 
będzie 25 mln starych złotych, druga wynie
sie 20, a trzecia 15 mln st.arych złotych . 
Pozostałe lO dwana$cle nagród po 10 mln 
złotych . Wy okoścl nagród podane są w kwo
tach netto, co oznacza, że wygrywający otrzy
mają te kwoty .do ręki " , natomiast obciąże
nia podatkowe związane z nagrodami po
niesie zakład pracy. Publiczne lo owanie 
odbędzie ię 15 marca. 

• Działający przy Zarządzie KGHM Poi
ska Miedi SA zespół ds. rozdziału wczasów 
profUkatyczno-Ieczniczych uwzględniając su
gestie organizacji związkowych, jak i amych 
zalntere owanych, zmienił w ostatnich dnia 
zapis dotyczący urlopu , w ramach którego 
pracownicy mieliby korzystać ze w pomnia
nych wczasów . ... . tnl'ajq l/ieprzerwal1ie 21 
dni w rattUlcb urlopu zdrowotnego, je
żeli zakład służby zdrowia sprawujący 
optekę lekarską nad zdrowiem pracow
nika wyda orzeczenie o potrzebie takie
go leczenia ..... 

• W ubiegły ponledzlalek (4 bm.) w ZG 
"Lubin" doszło do tragicznego w skutkach 
wypadku. Podczas prac przy kolektorze 
na podsadce w oddzJale G-6 na terenie 
szybu zachodnlego kopalni wypadkOWi 
uległ 35-letili Bogusław R. W wyniku od
niesionych obrateri górnik zginął na miej
scu. Przyczyny I okoliczno$ci wypadku 
bada Zakładowy Zespół Powypadkowy i 
Okręgowy Urząd Górniczy we Wroclawiu. 

• W tym roku przypada 35 rocznica po-
wstania KGHM. Opracowany już został pro
gram obchodów jubileuszowych, które za
powiadają się bardzo ciekawie. Centralne 
Imprezy odbędą się 30 kwietnia. DojdzIe 
wtedy do spotkanla z budowniczymi LGOM, 
którzy otrzymają specjalne, pamIątkowe me-
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dale. W czerwcu odbędzie wielki festyn, 
natomiast podczas tegorocznych Targów Po
znańskich program przewiduje specjalną kon
ferencję prasową. Oprócz tego, już na miej
scu w Lubinie wydana zostanle monografia 
Polskiej Miedzi, odbędzie się sympozjum a 
podczas ob hodów barbórkowych być może 
zostanie wręczony sztandar Polskiej Miedzi I 
ustanowione będzie nowe odznaczenie "Za
służony dla KGHM Polska Miedi SA". W 
radiu I teleWiZji będzie miał miejsce specjal
ny DZień Polskiej MiedzI. Odbędą się zawo
dy balonowe j ogłoszony zostanie także kon
kurs na reportaż. 

Kalejdoskop Polkowieki 
Aby do wiosny! 

W miejscowości Luków w Gminie Polkowice w 
dalszym ciągu są zamarznięte przyłącza wodociągo
we. Zamarzły one na początku lutego i do dzisiaj nic 
się nie zmieniło . Bieżącej wody pozbawionych Jest oko
ło dziesięć gospodarstw rolnych. Przypomnijmy, że 
powodem zamarznięcia rurociągów było ich zbyt płyt
kie umieszczenie w ziemi, która w tym roku, zamarzła 
na głębokość ponad jednego metra. /!by rolnicy nie 
odczuli braku wody, dowozi się ją beczkowozami. Jest 
to lak uciążliwe i dla dostawcy wody, i dla rolników, że 
wszyscy niecierpiiwie wypatrują wiosny. 

Studia w Chróstnlku 
W Zespole Szkół Mechanizacji Rolnictwa w 

Chróstniku, 19 lutego nastąpija inauguracja roku aka
demickiego na kierunku inżynieria środowiska. Spra
wa z uruchomieniem tego kierunku była w regionie 
dość głośna, gdyz kierunek ten wprowadzono zamiast 
ochrony środowiska , która jak wiadomo ksztalcł spe
cjalistów ochrony, a tych W naszym zanieczyszczonym 
województwie jest jak na lekarstwo. Miło nam poinfor
mować, że trwają obecnie prace związane z aneksem 
do umowy podpisanej przez wojewodę legnickiego a 
Akademię Rolniczą we Wrocławiu . Aneks będzie doty
czył otworzenia w Chrootniku właśnie ochrona środo
wiska. Jest to dobra wiadomość dla wszystkich, którzy 
w ubiegłym roku ubiegali się o przyjęcie na ten kieru
nek w podlubińskiej miejscowości, a w związku ze 
jego zmianą na Inżynierię środowiska odeszli z przy
słowiowym kwitkiem. Jeżeli dojdzie do porozumienia 
wojewody z władzami AR we Wrocławiu, to lak się 
nieoficjalnie dowiedzieliśmy ochrona środowi ka w 
Chrootniku będzie już od nowego roku akademickie
go. (plt) 

Tragiczny poślizg 
Do tragicznego wypadku doszło w nie

dzielę, 3 marca, około godziny 21"', na trasie 
Tarnówek-Sobin. Samochód osobowy marki 
opel ascona prowadzony był przez mie zkań
ca Polkowic, 31-łetniego Adama K., który 
stracił panowanie nad kierownicą , zjechał 
na pobocze drogi I wpadł do rowu O głębo
ko$ci okolo 2 metrów. W wyniku wypadku 
~mierć na miejscu poniósł czteroletni syn 
wła$clciela pojazdu, Kamil . Natomiast drugi, 
młodszy o rok Dawid, z obrateniarnJ głowy 
odwieziony został do szpltała . Pasaterka I 
kierowca wyszli z wypadku bez obrateń . 
Wedlug raportu Rzecznika Komendy Woje
wódzkiej Policji w Legnicy kierowca mial 
we krwi 2,56 promila ałkoholu. ( ulD) 



Od lipca ubiegłego roku trwa kompleto
wanie materiał6w do planowanego wy
dania Mo nografii Gm1ny Polko wice. Do 
tej pory udało się zebrał około 60% po
trzebnych pn.ekaz6w historycznyc h. 

Będzie 
monografia 

Po/kowie 
Zbierallle wszelkicb opracowali, 

przekazów bislorycznych jesl bardzo pra
cocbłonne. Nie raz już ZaSlał/awlałem 
się c2.jl nie zosia wić lego - mówi WoJ
ciech Machnicki, rad ny Rady Miejskiej 
Polkowic. - Jednak palrząc na 10 Ue, 
dzięki pomocy r6ż/1ycb os6b, już IIdało 
mi się zrobić za każdym razem sN//ler
dzam, że doprowadzę to do końca, c2.jl1i 
do wydania monografii naszej gm iny. 

Najwięcej problemów przy tworzeniu 
monografii, nastręczają braki w kronikach 
zarówno zakładowych jak I historycznych. 
Białą płamę na kartach historii Polkowic sta
nowi okres od 1911r. do 1945r. Z lego czasu 
nie ma praktycznie żadnych informaCji. Być 
mote uda się to uzupeł nić, dzięki nawiąza
nym niedawno kontaktom z ziomkami nie
miecklml z Hanoweru. Mieszka w nim dwóch 
dawnych Polkowlczan, narodowo~i niemiec
kiej, Paul Krems I Gen Besser, którzy poza 
własną pamięcią, posl3dają pewne materiały 
z okresu dwóch wojen. JeźeU wyratą oni 
zgodę lO uzupelnione będą informacje doty
czące szkołnictwa, rzemiosła, słutb miejskich 
religłi, handlu, a takte wielu Instytucji ko
niecznych przy funkcjonowania miasta. 
Do tej pory Wojciech Machnickl zebrał po
nad 600/0 w zystklch materiałów, począwszy 

Utajniona sC2sja 
29 lutego na }"'V1 posiedzeniu Rady Miej

skiej Polkowic, został uchwalony budżet 
Gminy Polkowice na 1996 r. Dochody bu
dżetu Gminy wynoszą 32.270.650 zL, a wy
datki w uchwale budżetowej określono na 
43.930.650 zł. ledob6r budżetu wyno zący 
11.660.000 zJ zo lanie pokryty z nadwylkl 
budżetowej z lat ubiegłych. 

Druga uchwala podjęta przez radnych 
dotyczyła zmiany przychodów I wydatków 
GmInnego Funduszu Ochrony Środowiska 
n3 1996 r .. ZWiększono przychody Funduszu 
o kwotę 1.171.000 zJ., a wyda tki wzrosły o 
1,421.000 zł. Ze $rodków tych przeznaczono 
200.000 zJ. na modernizację, konserwację i 
Utrzymanie urządzeń melioracji wodnych. 

Z GFOS w br. Spóldzielnia Mieszkanio
wa .Cuprum" otrzyma dotację w wysoko$ci 
250.000 zJ. na urządzanie i utrzymywanie 
terenów zielonych. a modernizację wodo
ciągu we wsi Trzebcz przeznaczono 100.000 
zJ. a zabezpieczenie potrzeb likwidacji nad
zwyczajnych zagroteń ~rodowiska natural
nego I tymczasowego przechowywania ze
branych produktów niebezpiecznych radni 
postanowili przyznać 500.000 zJ. na budowę 
slratnlcy. Za 60.000 zł zostaole SPOrz.ldzony 
plan gOSpodarowaola na lerenach w strefie 
~hronnej zbiornlka odpadów poflotacyjnych 
.Zelazny MOSl", a takte na gruntach zdegra-
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Z pewnoścIą monografia Polkowic będzIe Ilustrowana wIeloma zdjęciami podobnymI do tego. 

od 1265 r., czyli od momentu nadania Po
lkowicom praw miej kich do chwili obe· 
cnej . Gdy wszystkie prtekazy historyczne 
zo taną zebrane, pozostanie Jut tylko wydać 
monografię · 

Praktycznie we wszystkich, zebranych 
dotychczas materiałach na katdym kroku 
można natknąć się na rozmaite ciekawo ·tki. 
Jedną z nich jest np. to. że w 1840 roku w 
Połkowlcach przy obecnej ul. Legnickiej był 
szpital. Jednak w dalszych przekazach o 
owym szpitalu ole ma jut tadnych Informa
cji. Inną ciekawostką jest równiet to, te w 
poszukiwaniu przekazów natrafiono w do
kumenlach z 1670 r. na $Iady działalno$ci 
pewnego pastora, który jak się polem oka
zało pochodził z jaklego$ odłamu rodziny p. 

dowanych, położonych wokół tej strefy. 
277.000 zł z GFOŚ w będzie wydatkowane 
na organizację klas ekologicznych I prowa
dzenie edukacji t:kologicznej w terenie. Z 
tego typu edukacji będą korzyslać dzieci I 
mJodzież szkolna. Tego typu wyjazdy będą 
połączone z profilaktyką zdrowotną wyjet
dżających. 3-4.000 zł zaplanowano na prze
prowadzenie Inwentaryzacji przyrody. 
Zmniejszono wydatki Gminnego Funduszu 
Ochrony ŚrodOWiska o 250.000 zJ, które 
zdjęto z zadanla urządzania I utrzymywania 
terenów zielonych miasta I wsi. 

Poza tym radni podjęli uchwalę w spra
wie przejęcia niektórych zadań z zakresu 
adminl tracji rządowej. Przejęte zadania, zgo
dnie z ustawą z dnia 3 marca 1995 r. o 
ochronie grunlÓW rolnych I le$nych. naleta
Iy do kierowolka Urzędu Rejonowego w Lu
blole. Teraz do kompetencji Gminy należy 
wydawanie decyzji zezwa lających na : wyłą
czanie z produkcji rolnej gruntów rolnych, 
decyzji nakaZUjących wła.klclelowl zaleSie
nie, zadrzewienie, lub zakrzaczenie terenów, 
a także zakladanie na nich trwałych utyt
ków zielonych. Dotyczy to równiet deCYZJI 
w sprawach rekultyWacji I 7..agospodarowa
nia gruntów rolnych i le$nych. Gmina bę
dzie także ustalała opłaty za niezgodne z 
przepisamJ prawa wyłączanie gru ntów z pro
dukCji rolnej, niezakończenie rekultyWaCji 
gruntów zdewastowanych Jak I niewykona
nie obowlązku rekultywacji gruntów zde-

MachnickIego. Tego typu ciekawostek w pra
cach związanych z kompłetowanlem mate
riaJów do przy zJego wydania monografii 
Gminy Połkowlce jest znacznie więcej. Nie 
spo ób je wszystkie opisać, aby zachęcić do 
przeczytania lworzącej się monografii. 

(Plt) 
P.S. W imien iu autora zwracamy 

się z pro bą do w 'zys lkic h ludzi, 
kt6 rr.y po iadają jakiekolwiek zdjęcia, 
macerJały hi coryczne, dokume nty, 
kro niki dotyczące zar6wno przedwo
jenn e j h is to rU Po lkowic, okre u wo
jennego, jak i powojennego o przeka. 
zan ie ich lub udo lępruenie kierowni
kowi Rad y Miej kiej urzędującemu w 
pok. 104 w Ra ru zu. 

gradowanych. Przejęte zadania będą Onan
sowanc z budteru Gminy. 

W kolejnym punkcie obrad, radni przy
jęli rezygnację Aleksandra Szopy, członka 
Komisji Rewizyjnej i podjęli uchwa łę o przy
jęciu jego rezygnacji I odwołaniu go z peł

nionej funkcji. Bylo lO spowodowane wpro
wadzeniem zmian do ustawy o samorządzie 
terytoriaLnym. która mówi, 1.e zastępca prze
wodniczącego rady nie mote wchodzić w 
skład komisji rewiZyjnej, a laką funkcję peł
ni radny A. Szopa. 

Ostatni punkt sesji omówiono przy 
drzwiach zamknlętych na utajnionej cZę$ci 
po iedzenla, a dotyczył on InformaCji o tre
ści listu intencyjnego podpisanego 12 lutego 
1996 r. przez Zarząd miny Polkowice I Spół
kę GeneraIs Morrors Corporatlon. Oos) 



Trzeba wiedzieć. 
co się chce 

Od kUku jut miesięcy PO- W Polkowicach równlet 

Działem pracy z uczniem 
zdolnym zajmuje się w poradni 
Małgorzata Iwanowska, psycho
log. 

W1a$dwle nie ma podziału 
między uczniem zdolnym a In
nymi uczniaml. Trudne tet są do 
określenia kryteria wedlug 
których mowa byłoby podział 
ten przeprowadzić np. cechy 
umysłowe dziecka. Nadal trWają 
dyskusje psychologów, pedago
gów I nauczydeLi na temat tego 
jaki stopień zdolnośd demonstro
wanych przez dziecko pozwala 

nego myślenia poprzez przeła
mywanie sztywnych schematów 
myślowych. 

Poza tym organizowane są 
spotkania dła nauczycieli mające 
uczulić ich na problemy ucznia 
zdolnego. Okazuje się bowiem, 
t.e nie zawsze uczeń piątkowy 
to uczeń zdolny. Trzeba umieć 
wychwycić te szczególne umie
Jętności I właŚciwie je ukierun
kować. Są tet spotkania dla ro
dziców dzieci młodszych, klas I
m, na temat rozwijania własnej 
twórczośd dziecka. 

KSiR .Impresja" dziala według przewiduje się rozszerzenie Ist
nowego modelu . Jak zatem bę- nlejących grup tak by więcej 
dzle wyglądać tyde kulturalne dzled mogło brać udział w zaję
w tym roku w naszym mieście i ciach, chodat kilka osób zrezy
na co mogą liczyć Polkowlcza- gnowało w ostatnim czasie z pra
nie? - z tym pytaniem zwr6dll- cy w dziale artystycznym. Nato
śmy się do Grzegorza przybec- mJast kino I kawiarnia muszą na 
kiego, dyrektora Ośrodka - Do- siebie zarobić. Inaczej mote je 
stałem ogółem 737 tys. zł. W Iym czekać los podobny do kawla-
12.5 tys. na szkolny związek spo- renkl Samsvatl. Z kinem proble
nowy I tyle samo na LZS, 8 tys. my są o tyle większe, te spada 
na zespół " SobinimIle", 95 tys. zainteresowanie fJlmamJ. Często 

PO KOtlflĆ TRODtlOŚCI 
na organizację Imprez f 25 tys. sprowadzenie dobrego filmu zaliczyć je do dzled wybitnych. 
na Dni Po/kowic. Wedfug na- przypomina wyścig z kasetami Bardzo watną sprawą przy oce
szych obliczeń zabraknie około wideo. Dlatego organizuje się nie zdolności dziecka odgrywają 
60 tys. zł I le pieniądze trzeba projekcje najczęściej "pod widza" czynniki wpływające na jego roz-
będzie zarobi(. np. dla szkól. wój np. warunki domowe i śro-

Jak robić kulturę w Polko- Podcza tego spotkania dowlskowe. 
wicach? Zdaniem G. przybeckle- odbyły się w tępne rozmowy na Za wybitne uwatane jest 
go trudno wlaśclwle określić, co temat organizacji tegorocznych dziecko z wysokim ilorazem In
polkowIezanie chCieliby zoba- Dni Polkowic - 24-26 maja . teligencjl. Stanowi to ok. 3% po
czyć, na co poszliby chętnie nie Będą one mleć charakter bar- pulacjl, mowa więc przyjąć, te 
ta lując pieniędzy. Być mote an- dziej festynowy. Zdaniem G. w katdej szkole je t taki uczeń . 
kleta przeprowadzona na ten te- Przybecklego termin ten nie Jest Do /liedawna - powiedziała M. 
mat przyniosłaby pewne rozwią- zbyt fortunny. Chod:z.l o pogodę, Iwanowska - /lcZtllaml zdo/
za nle. W ostatnim czasie doml- która w takich Imprezach jest nle- nyml nikt tak naprawdę się "Ie 
nowały formy teatralne, niedłu- zmlernle wawa - Z moich ob- zajmował, często czuli się on; z 
go odbędą lę je zcze dwie Im- serwacji wy nika, że do połowy jed/lej strOllY osamotnieni, a z 
prezy tego rodzaju, dla szkól maja je t ciepło, na przełomie dntgiej wykorzystywall; Ila 

podstawowych I średnich, z maja; czen/'Ca - leje, a pod wszelkiego rodzajll olimpiadach, 
udziałem Teatru AnImacji z Jele- koniec czerwca panuje llpal. Czy konkursacb. Uwaga pedagogów 
niej Góry. w tym roku prognozy dyrektora kOllcemrowała się bardziej na 

D:z.lal Kultury Wsi z sledzi- spełnią się? pomaganiu uCZt/10m słabszym . 
bą w Soblnle rozszerzył swoją Uwaga lokalne grupy! au'/? przepisy pozwalają teraz 
dzia łalność na pozostałe wsJe. POKSIR .Impre ja" prosi O na wspieranie również IIICZtlłów 
Tam zapotrzebowanie na lmpre- kontakt lokalne grupy artystycz- zdolnycb.fest moż/(woś(np.pro
zy proponowane przez instruk- ne, które chdałyby wystąpić pod- mOUJanfa do klasy wyższej czy 
torów jest bardzo dute. Braku- czas Dni Połkowic. Zgloszenia ustalenia Indywidllahlego lokLl 
je jednak własnego środka tral1s- należy skladać w siedzibie Ośrod- nauczania. Promocja występuje 
portU zapewniającego sprawną ka przy ul. Kopalnianej (stadion bardzo rzadko, średnio 1-2 IV 
komunikację - stwierdził G. miej kI) do kotica marca br. rokII, ale zdarza się, że nie ma 
Przybeckl. ( ulD) jej w ogóle. Obecllie jeden uczeli 

-~ - - - - -A--k- - - - - - - - - - -, ~/I~, ~J;;~~lI:~i/e~~~egn;lIcza-
n I eta Dzied kierowane są do po

radni przez nauczycieli bądt ro-

pod baslem: DNI POLKOWIC - M OJ E OCZEKIWANIA 

• 1. Wiek, pleć. 

• 2. Podaj zespól jaki chclalbyś (-abyś) zobaczyć? 

• 3. Jaką osobowość telewizyjną chcialbyś (-abyś) zobaczyć? 

• 4. Jaki kabaret chdałbyś (-abyś) zobaczyć? 

dziców. Tam przeprowadzane są 
badania. Diagnoza okre$lająca 
rozwój intelektualny dziecka jest 
o tyle wawa, że często ucznio
wie zdolni ukrywają swoje umie-
Jętności. Zdarza się tak wówczas 
s;tdy uczniowie ci nie są lubiani 
przez rówieśników i pod Ich pre
sją starają się nie "wychylać· poza 
przyjęte normy. 

W poradni prowadzone są 
róworodne formy zajęć grupo
wych. Jedną z bardziej ciekawych 
jest trening twÓrczoŚd. W tym 
roku biorą w nich ud:z.lal ucznio
wie klas siódmych I ósmych, w 
przyszlym granica ta będzie 
prawdopodobnie obnitona do 
klas czwartych. Zajęcia, trWające 

Ankiety prosimy składał w redakcji Gazety Polkowtclńej i w okol o 6 godzin, siutą m. in. roz
Klubie M~ym. Wśród uczestników ankiety rozlosowane wijaniu własnego potencjału 
zostarut atrakcyjne nagrody podczas ~~ ~ Po~wi,=- --1 twórczego, ćwiczeniom e lastycz-

4 

(6) 

Dziecko zdolne -
kto to Jest? 

W przypadku dzieci zdol
nych ważny Jest nie tylko rozwój 
intelektualny, ale równlet emo
cjonalny. Maje d:z.led są by tre, 
aktywne, szy ej uczą się cho
dzić, potrzebują majo nu , mają 
duty zasób energii fizycznej (nie 
mylić z nadpobudliwo clą) , wy
sokie zdolności manualne. Dzie
ci te zybko uczą się pisać, ale 
pismo to je l często niestaranne, 
duto czytają i k iątka bardzo 
wcześnie staje się talym elemen
tem spędzania wolnego czasu. 
Dzieci zdolne cechUje duta nie
zaletność w sposobie organizo
wania swojego czasu, zabawy czy 
pracy. Potrafią bronić własnego 
zdania, mają przy tym dute po
czucie humoru I bogatą wyobra
tnJę (fantazjowanie). Są to rów
nlet dzieci bardzo wratliwe pod 
względem emocjonalnym. podat
ne na zranienie. Poczucie bez
pieczeństwa I akceptacja ą dla 
nich sprawą niezmiernie warną. 

Czy zatem dzie·cko zdolne 
to problem? Chyba tak, wymaga 
również opieki, a przede wszy
stkim wla$ciwego ukierunkowa
nia, by moglo w pelnl rozwinąć 
swoje umiejętnoścI. 

Ursrultł RotrUllflu"-Kowals"a 
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Gospodarstwo Roln. w Tarn6wku pozbyła sit osi.dll 
w Komornikach I Rudn.. - a w zamian otrzymało 

Staalsław. 'ornd
aka, preze. ZNP w 
'olkowieach, aie 
zamierz. rezygno
wal z powlerzonel 
lei funkcll. 

dwa Inn •. 

Rozdyspono""ać 
• • mienie 

Rozporządzeniem Agencji 
Własności Rolnej Skarbu Pań

stwa do Gospodarstwa Rolnego 
w larnówku przyłączone zostały 

pozostałości nierozdysponowane
go mienia gospodarstw skarbo
wych w ŚCinawie (na prze/omie 
listopada i grudnia 1995 roku) I 
Grębocieach (w styczniu tego 
roku) . 

W przypadku Ścinawy prze
Jęta została baza przemysłowa, 

tzn. centralne warsztaty oraz 
osiedle mieszkaniowe. Jeśli cho
dzi o Grębocice jest to powierzch
nia licząca okoto 170 hektarów, 
w tym równlet osiedle mieszka
niowe i grunty. Zostaną one w 
przyszłości przekazane pod zale
sienie i ogródki pracownicze, a 
część gospodarstwo przekate 
nieodptatnie gminie Grębocice. 

Najwatniejszym problemem 
dla Gospodarstwa Rolnego są 
osiedla. Ledwie pozbyło się blo
ków w Rudnej i Komornikach, a 
jut pojawiły się dwa kolejne. Obe
cnie trwają przygotowania do 
przekazania tych osiedli w admi
nistrowanie. Komu - tego je
szcze nie wiadomo. Proponowa
Ii~my mieszkańcom - powie
dział Grzegorz Arian, tymczaso
wy zarządca GR w Tarnówku -
utworzenie lOkalnych spółdzielni, 
ale oferty tej nie przyjęli. Dlate
go prawdopodobnie osiedla zo
staną przekazane w administro
wanie, choć ostatecznie mote 
być I tak, te zarządzanie zosta
nie u nas. I to Jest mot/iWe, bo
Wiem decyzję w tej sprawie wyda 
Agencja. 

W grudniu 1995 roku Go
Spodarstwo Rolne w Tarnówku 
pas adało na stanie ponad 1700 
hektarów. Na przetargi wystawia 

się najczęściej obiekty zorgani
zowane, tzn. zabudowania gospo
darcze z przypisaną Ilością grun
tów. Pozostało ich jeszcze 8, naj
więcej w gminie Polkowice - 7. 
Trudno znaletć na nie nabywców. 

Na początku lutego br. Urząd 
Gminy w Polkowicach kupił od 
Gospodarstwa Rolnego w Tarnów
ku 91 ha gruntów. W planach 
zagospodarowania przestrzenne
go teren ten ma przeznaczenie 
przemysłowe. 

Wielkie dzielenie 

Rozpoczęta została procedu
ra przekazywania najgorszych 
ziem Nadleśnictwu Lubin pod za
lesienie. Do tej pory przekazano 
326 ha, w planach jest następ
nych 630 ha. Poza tym spisane 
zostały z nadleśnictwem proto
koły oględzin dotyczących około 
2000 ha. Część tych gruntów jest 
obecnie dziertawionych I jeśli 
dzlertawcy zechcą mogą zrezy
gnować z tych ziem, jeśli nie -
nadal będą je uprawiać. 

Około 240 ha w marcu tego 
roku GR w Tarnówku wystawi na 
przetarg dla rolników indywidual
nych. Podstawą do nabycia zie
mi będą złotone wcześniej pa
dania. 

Z .drobnieJszych" powierzch
ni 20 ha GR sprzeda KGHM .Pol
ska Miedt" SA. Są to grunty za
jęte jut przez infrastrukturę kom
binatu np. wodociągi. Nleodp/at
nie przekazane zostanie okoto 
10 ha gminom Polkowice i Rud
na. Pozostałe ok_ 10 ha stano
wić będą ogródki pracownicze, 
sprzedawane na preferencyjnych 
warunkach byłym pracownikom 
PGR w Tarnówku. 

Ur sru/Q RomaNi uk-K owalska 

Osłołltnił 
Zarządu GminU Polkowitt 

Zarzą Gmmy Polkowce zwraca sIę Z prośbą do mieSZkańcÓW 
Polkowie o pomoc w kompłetowanJu mateńału dotyczącego historiI 
mIasta. 

Osoby posiadające archiwalne zdjęcia, dokumenty, kroniki 
oraz inne materi ały historyczne PolkoWic proszone są o 
przekazanie jch do kierownika Biura Rady MiejskieJ pokój nr 104 
w Ratuszu. Materiały te zostaną wykorzystane do powstającej 
monografii miasta. Forma przekazania bądt wypotyczenla 
materiałów uzgodniona zostanie z właścicielem . 

Zarząd Gminy Polltowice 

I CO dalej? ... 
nic praca 

Problemy polkowieklej 
oświaty I jej pracowników byly 
głównymi tematami Plenarnego 
Po ledzenia Zarządu Oddziału 
Związku Nauczycielstwa Pol kie
go w Polkowicach, które odbyły 
się 22 lutego br. W posiedzeniu 
wzlęla udzlał mgr Dorota TrzmJe
lew b, Kierownik Wydzlalu 
OŚwiaty przy Urzędzie Gminy. 

Zebranych członków Ple
num Interesowaly lI'zy sprawy 
dotyczące oświaty: 

• 1. Wyplala lI'zynastej pen jl 
w zmniejszonej wysokOŚCi 
- bez comiesięcznych na
gród oll'zymywanych z bu
dtetu gminy. 

• 2. Dał za wypłata tych na
gród dla wszystkich nauczy
cieli LZn. przedszkoli, szkól 
podstawowych i średnich. 

• 3. Wysokość opłaty tzw. 
.cze nego' w przedszkolach 
i na co będzie ono przezna
czone. 

Dyskusja na te tematy była 
bardzo burzllwa. Dyskutanci nie 
mogli pogodZić się z tym, że w 
trzynastej pensji nic zo tały uję
te dodatki wyplacone z budże
tu gminy w formie comiesięcz
nej nagrody. Wszy cy byli zela
nla, że jeśll do taJe się co mie
sl'lC nagrcx.lę w równeJ wyso
koki (o ile nagrodę motna 
otrzymywać co miesiąc) to po
winna być ona wliczona do wy
nagrodzenia. 

Następną kontrowersyjną 
sprawą była dal-za wyplata tych 
nagród. Urząd Gminy wcześniej 
zapowiedzial, It w J kwartale br. 
otrzymają Je tylko nauczyciele 
szkół podslawowych (subwencja 
Idolacja państwa)_ Czy zatem 
nauczyciele przedszkoli i szkól 
średnich , podlegający tym samym 
prawom I obowiązkom (Karta 

s 

auczyclela) będący równiet pra
cownlkamJ państwowymi, są ka
tegorią gorszą? 

Podczas trwania Plenum 
przedstawiony zostaltekst poro
zumienia, wypracowany przez 
Prezydium, o współpracy i 
w p6łdzlałanJu mJędzy Zarządem 
Oddzialu ZNP a samorządem lo
kalnym. 

Dużo czasu poświęcono 

sprawom finansowym. Na posie
dzeniu rozpaU'zone zostały po
dania o zapomogi losowe i zdro
wotne. Ogółem przyznano ich 7, 
na lączną kwotę 350 złotych, co 

stanowi niemal w caJośd wyso
ko~ miesięcznych kładek człon
kowskich. SkladkJ te wynoszą 

542,28 zl miesięcznie; 30% od
prowadzane Jest do ZG ZNP, 
część natomJast przeznacza się 

na pokryCie kosztów telefonu I 
zakupu materiałów biurowych. 

W czasie po ledzenia dys
kUland zwrócili również uwagę 
na zaslugi samorządu lokalnego. 
Dotyczy tO remontów placówek 
~Iatowych I wyposatanle ich 
w pomoce oraz sprzęt niezbęd
ne do realizacji programów nau
czania, placenie za zajęcia poza
lekcyjne, zwiększenie do końca 
roku 1995 środków na wynagro
dzenia nauczydell w stosunku 
do środków zagwarantowanych 
przez państwo, zwrot kosztów 
przejazdu I diet dla nauczycieli 
studiuJących. 

W sprawach organJzacyjnych 
Plenum Zarządu Oddzlalu zajęło 
się, zgodnie ze Slatwem ZNP, 
podwyższeniem kwoty wypłaca
nych zasiłków slatutowych ze 
względu na urodzenie dZiecka, 
zgonu członka rodZiny I zgonu 
członka ZWiązku. 

Zajęto się równiet spra
wa zatrudnlenla na 1/2 etatu 
Prezesa Zarządu Oddziału 
ZNP. Plenum ustaliło: Prezes 
Stallls/awa Poznańska nie jest 
osobq prywatnq lecz prezesem 
wybrallym w demokratycz
l1ych wyborach przez człon
ków Z P. Mfja p%wa kaden
cji a powyższa sprawa nie p o
Slll/fla się ani o mllfmetr. Byt 
może jest to g a na zw/okę
skończy się kadencja I p ro
blem rozwiąże się sam. Pre
zes nie walczy o swoje zawo
dowe interesy, ani o karierę 
(są one już za niq). Pracuje 
IIa pell/ycb obrotacb, spolecz
nie, dla dobra swoich koleża

nek ; kolegów, i nowel j~lt 
sprawa IIle rozstrzygnie się, 

zgodnie z ustawą IIada l bę
dzie pracowat. Z powierzonej 
jej funkcji nie zrezygl1t1je. Po
Ikowlcka oświata obchodz i 
50-lecie, prezes Poznańska 

poświęciła jej 38 lal swojego 
życia zawsze pracując na 
rzecz szkoły, dzieci i mlasla . 
Czy zatem sfinansowan ie 1/2 
etatu dla prezesa polkowIckIe
go oddziału ZNP lak bardzo 
uszczupli budżet gmi ny? 

(u/Q) 
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- KiIkakrotnJe wspominał Pan w 
wypowiedziach dla mass mediów, te przy 
tak okrojonym budtecie istnieje grotba 
oddania wojewodzie słuiby zdrowia i 
szkololctwa średniego. Czy LO zagrote· 
nie jeszcze istnJeje? 

- Prowadzimy ciągłe negocjacje z 
Kuratorem Oświaty na ten temat. Nasz 
warunek polega na tym, że finansuje on 
te zadania, które I tak mUSiałby flnanso
wa~ gdybyśmy szkołę oddali, czyIJ place 
I energię. My ze swej strony zadeklaro
waliśmy, te gmina będzie pokrywać tzw. 
rzeczówkę, dodatki dla nauczycieli , wy
nagrodzenia za zajęcia pozalekcyjne. Je
teli kurator nie przyjmie tego warunku, 
to jest zupełnie naturalne, że wypowie
my tę umowę i wówczas będziemy szko
łę wspierać w ramach posiadanych mot
Ilwokl. 

Podobnie jest z Lekarzem Wojewódz
kim. JeżeIJ przekona nas, te ma wolę finan
sowania polkowlcklej slutby zdrowia na po
ziomie, na którym mUSiałby ją finansować, 
gdybyśmy ją oddali, to wówczas nie będzie 
żadnych problemów I potrzeby wypowiada
nia. Jeżeli takiej woli nie będzie, wówczas te 

umowy wypowiemy, a zaoszczędzone środ
ki będą wspleraly dzialania tych placówek. 

- Czy podczas trwania tego roku 
budtetowego istnieje motUwo~~ poja
wienia się dodatkowych wpływów do 
budtetu? JeteU tak z jakJego tytułu i na 
co zostaną przeznaczone dodatkowe 
środki? 

- Co do dodatkowych środków, to 
mOŻna z dutym prawdopodobieństwem 
stwierdzić, że wicepremier Kołodko nie 
ustąpI. W związku z tym tyłko wyrok Na
czelnego Sądu Administracyjnego albo wy
kładnia Trybunału Konstytucyjnego mogą 
spowodować, że będziemy mieli dodatko
we pieniądze z tytułu utraconych podat
ków od nleruchomo~cl za lala 1995-96. To 
jest ponad 220 miliardów. 

A na co mogą pójść te środki? Pierwsze 
dwie sprawy to utrzymanie poradni specjali
stycznych i utrzymanie dodatku motyWacyj
nego dla nauczycielI. W trzeciej kol jnoŚcl 
uzupeinlenie środków na budownictwo mie
szkaniowe i na Inw stycje na wsI. Następnie 
budowa wcześniej wspomnianych sal gim
nastycznych. Jeżeli dodatkowych pieniędzy 
będzie wystarczająco duto, to kolejnym za
daniem do realizacji będzie stolówka przy 
Zespole Szkół. 

- Przyjęcie katdego budżetu po
przedza ~deranie się ró1nych grup naci
sków, rozbie1nych interesów. Praca nad 
tegorocznym budżetem musiała by~ wy
jątkowo trudna dla radnych. 

- Jut sam termln uchwalenia (ego bu
dtetu to potwierdza. W zeszłym roku mieli
śmy projekt gotowy jut w listopadzie, a sam 
budtet przyjęty został w grudniu 1994. Teraz 
Zarząd przedlotyl projekt Radzie Miejskiej w 
tym roku, a sam budtet przyjęto dopiero w 
ostatnim dniu lutego. To świadczy o tym jak 
duto by lo dyskUSji w komisjach, jak duto 
negocjacji , w których rozjemcą byly, bo mu
siały być Zarząd wraz z Prezydium Rady 
Miejskiej. 

Fakt, te budtet na ten rok zostal przyję
ty prawie jednoglośnle, bo tylko dwóch rad
nych wstrzyma lo się od głosu , świadczy o 
wspólnym sukcesie negocjacyjnym Zarządu 
I komiSji Rady. Je t tet dowodem na zrozu
mienie przez radnych tej ciężkiej sytUacji, 
która w żaden sposób nie zalety od nas, bo 
przeclet decyzje, które spowodowały taki a 
nie Inny ksztalt budtetu zapadly nie tu, ale 
w Warszawie. 

- Dziękuję za rozmowę_ 

Rozmawial Dariusz Sekulll 

Polkowice, luty 1996 roku 

ZARZĄD GMINY POLKOWICE 

Budżet Gminy Polkowicena 1996 rok 
ZALOŻENIA PRO.JEKTU 

BUDŻETU GMINY 
NA 1996 ROK 

1. Zgodnie z przepisami prawa bud1etowe
go, budtet Gminy musi być zrównoważony. W 
przypadku przewagi wydatków nad dochodami, 
winien zawierać tr6dło pokrycia niedoboru. 

2. Dochody ogółem budżetu Gminy wyno
szą 32.270.650 zł. 

3. Wydatki o~lono w kwocie 
43.930.650 zł. 

4. Niedobór bud1etu Gminy Polkowice wy
nosi 11.660.000 zł. 

5. Źródłem pokrycia niedoboru jest nadwyt
ka budżetowa z lat ubiegłych. 

6. Poszczególne pozycje docbodów zoslały 
o~one w oparciu o: 

- aktualny stan prawny ustalający w try
bie ustawowym zasady gospodarki fi
nansowej gmin, wynikający z nastę
pujących ustaw: 

- ustawa Prawo Budżetowe; 
- ustawa o samol'Uldzie terytorialnym; 
- ustawa o fmansowaniu gmin; 
- ustawa o opłatach i podatkach lokal-

nycb. 
- szacunki sporządzone przez Ministra 

Finansów; 
- wskatniki inflacji, wzrostu cen i usJug 

oraz wynagrodzeń podane przez Pre
zesa GUS-u; 

- własne szacunki i prognozy. 
7. Propozycje wydatków zaprojektowane 

zostały w oparciu o: 

- zgło zone potrzeby instytucji samo
rządowych; 

- plany inwestycyjne i remontowe przy
gotowane przez inwestorów bezpośre
dnich; 

- kalkulacje koszlowe oparte o do~wiad
czenie lat ubiegłych . 

KOMENTARZ OGÓLNY DO 
PRO.JEKTU BUDŻETU 
GMINY NA 1996 ROK 

CHARAKTERYSTYKA 
DOCHODÓW BUDŻETU GMINY 

B udżet Gminy Połkowice na 1996 rok jest 
wyjątkowo trudny do opracowania. Prace nad 
projektem budżetu obejmowały trzy etapy. 

W pierwszym etapie opracowano projekt 
budżetu gminy na rok 1996 bez obniżek. 
uwzględniając pełną zdolno~ finansową gminy 
z 1995 roku, powiększoną o wskatnik inflacji 
wynikający ze wzro tu cen i usług. Był to naj
bardziej korzystny projekt budżetu. uwzglę
dniający optymalne potrzeby jednostek organi
zacyjnych, zadania remontowe i inwestycyjne. 

W drugim etapie opracowano projekt bu
dżetu. uwzględniający dwie niekorzysrne de
cyjzje mające wpływ na wielkośc budżetu, a 
mianowicie: 

- decyzja wynikająca z ustawy o zmia
nie ustawy o finansowaniu gmin. która 
wprowadziła wpłatę wyrównawczą dla 
gminy w kwocie 8.302.668 zł; 

6 

- interpretacja Ministra Finansów. która 
spowodowała powa1ne oboitenie pod
stawy wymiaru podat.l'1J od nierucho
mości, a jednocześnie obniżyła wply
wy z tego podatku o 11.249.180 zł. 

W wyniku dwóch decyzji dochody budietu 
Gminy Połkowice obniżają się o około 
20.000.000 zł (200 mld starych złotych). 

Na tym etapie wydatki bud1etu. zrówno
ważone były dochodami, nie zakładano deficy
tu bud1etowego. 

W trzecim etapie uwzględniono dalsze 
niekorzy me decyzje mające wpływ na wiel
kość bud1etu na rok 1996, a mianowicie zwrot 
nadpłaconych kwot w wysoko~i 11.249.180 zł 
za 1995 rok na poczet ZakJadów KGHM Polska 
Miedi SA 

ZakJady dokonały zaliczenia nadpIat w 
podatku od nieruchomości na nalewo ć bieUl
cą w 1996 roku. Na tym etapie kon ultacje na 
posiedzeniach Prezydium, Komisji i Zarządu 
wykazały jednoznacznie, te należy zaangażo
wać nadwyżkę z lat ubiegłych, aby doprowa
dzić do zrównoważenia projektu budżetu i za
bezpieczyć środki finansowe na realizację pod
stawowych zadań wynikających z ustawy 
kompetencyjnej. 

Weryfikacja i analizy dotyczyly w zy (
kich ir6del dochodów kwalifikujących się do 
ujęcia w projekcie bud1etu oraz wydatków na 
finan owanie zadań bieżących. remontowych i 
inwe tycyjnych. 

W zakre ie dochodów własnych zasadni
cze znaczenie mają dochody z podatków i opłat 
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- ustalono ceny na podstawie po iadanej działalno~ przedszkoli zostaną pozyskane z re
alizacji uchwały Rady Miejskiej nr XV/170196 
z dnia 22 tycznia 1996 roku z tytułu odpłatno
ści za prowadzoną działalność tych jednostek 
wykraczającą poza podstawowy program nau
czania i wychowania. Na działalność przed-

lokalnych, a wśród ruch podatek od nierucho
mości od osób prawnych oraz opłata eksploata
cyjna. 

Podatki i opłaty od os6b prawnych i od 
o 6b fizycznych zostały zrewaloryzowane we
dług wskaźnika cen i usług konsumpcyjnych 
przyjętego przy opracowywaniu projektu bu
dżetu państwa na rok 1996. 
Zdolność finansowa Gminy w zakresie docho
dów na 1996 rok wyniesie 32.270.650 zł, w 
tym dochody bez wpłaty do budżetu państwa 
kształtują się na poziomie 23.967.882 zł, co 
oznacza spadek realny o 55,5% w stosunku do 
1995 roku. 

CHARAKTERYSTYKA 
WYDATKÓW BUDŻETU GMINY 

Przy konstruowaniu wydalk6w budżetu 7..3Sto
sowano następujące zasady: 

l) W pierwszej kolejności ustalono wyna
grodzenia i pochodne składników do wyna
grodzeń w jednostkach budżetowych i zakla
dach bud1etowych przyjmując przewidywany 
poziom płac na koniec 1995 roku. Poziom 
utrzymania sfery budżetowej zalożono o 46% 
wyższy w stosunku do środk6w przyznanych z 
budżetu państwa. 

Przyznane środki finansowe w zapropo
nowanej wersji nie zabezpieczyły faktycznych 
potneb w zakre ie płac i podstawowych wy
datków rzeczowych. Dokonano ponownie ana
lizy potrzeb zkolnictwa podstawowego i służ
by zdrowia. W wyniku tej anałizy Zarząd Gmi
ny postanowił wprowadzić autopoprawki do 
projektu budżetu gminy zwiększając środki fi
nansowe na szkolnictwo podstawowe o kwotę 
1.219.260 zł oraz służbę zdrowia na I i n kwar
taj b.r. o kwotę 232.420 zł. Środki fInansowe na 

zkoli zwiększono środki finansowe o kwotę 
229.016 zł. Na dziala1no~ bieżącą Poradni psy
chologiczno-pedagogicznej oraz świetlicy te
rapeutycznej o kwotę 105.803 zł. Uwzględnio
no gminny fundusz nagród dla pozostałychjed
nostek oświatowych na l kw. 1996 (tj. Zesp6lu 
Szkół, przedszkoli i poradni). Zabezpieczono z 
nadwy1ki budżetowej sfinansowanie zadań 
kontynuowanych z roku 1995. 

2) W następnym r.tapie obliczono wydatki 
rzeczowe przyjmując za podstawę przewidy
wane wykonanie za 1995 rok. Przy obliczaniu 
wydatków rzeczowych w niekt6rych jednost
kach bud1etowych i zakładach budżetowych 
wyłączono wydatki na zakup mebli, wyposaże
nia, remonty i zakup gotowych dóbr inwesty
cyjnych. Ograniczenie wydatków podyktowane 
było brakiem środków finansowych i wprowa
dzeniem wp/aty na poczet subwencji og61nej do 
budżetu pan twa. 

3) W dalszym etapie dokonano analizy za
dań remontowych i inwestycyjnych. przyjęto do 
realizacji zadania rozpoczęte, celem dokończe
nia procesu inwe tycyjnego. Remonty ograni
czono do niezbędnych, uznanych za zadania 
priorytetowe. 

Wydatki na remonty i inwestycje obliczono w 
dwojaki sposób: 

- uwzględniono ceny zawarte w umo
wach na wykonanie inwe tycji lub re
monty; 

dokumentacji. 

Do planu wydatków przyj~to finansowanie tyl
ko niezbędnych zadań własnych i to w ograni
czonym zakresie oraz zadań zleconych Gminie 
w takich wielkokiach, jak zostały okrdlone 
przez Wojewodę w 1995 roku. 
Ogółem planowane wydatki na 1996 rok wy
noszą 43.930.650 zł i są zr6wnoważone 

nadwyżką budżetową. 

W proponowanej do dyspozycji ogólnej 
kwocie wydatków przewidziano rezerwę og61-
ną na nieprzewidziane wydatki (do 1 % plano
wanych wydatków) w kwocie 387.000 zł. 

Budżet Gminy Polkowice w wersji zapro
ponowanej jest wyjątkowo trudny do realizacji 
przede wszystkim z uwagi na bardzo duże ob
ciążenie wydalk6w w pomnianą rezerwą utwO
rzoną w związku z zaistniałą (wg ustawy o 
zmianie ustawy o finansowaniu gmin) wpłatą 
na poczet subwencji ogóLnej, która stanowi ok. 
19% wydatków ogółem. Jednocze~nie znikają 
możliwości tworzenia rezerw oraz lokat budże
towych stanowiących gwarancję stabilno~ci fi
nansowej realizowanych zadań. 

Przedłożone propozycje podziału środków 
zabezpieczają w podstawowym um ie bieżące 
funkcjonowanie gminy. Niestety ze wzgLędu na 
brak funduszy wiele zadań zo tało ograniczone do 
niezbędnego minimum, a niektóre z nich nie zna
lazły się w realizacji. 

W miarę pojawienia się dodalkowych 
środk6w finansowych w budżecie Gminy Po
Lkowice w trakcie realizacji budżetu będą roz
patrywane wnioski. kt6re nie zostały uwzglę
dnione w projekcie na ] 996 rok. 

PLAN DOCHODÓW BUDŻETOWYCH NA 1996 ROK 

lp. WY S Z C Z E G Ó L N ł E N ł E Prognoza Lp. Wy S Z C Z E G Ó L N I E N ł E Prognoza 
(wedug MżIliej...,.", tr6deł ~wan", dochodOwI na 1996 r. (według ważnI"IszycłI tr6deł llzysldwanla cIochod6oN) na 1996 r. 

I Dochody z podatków i opłat ogółem 20724556 - różne dochody administracyjne, kary, 
grzywny. pozostałe dochody 226400 

z tego: - odsetki bankowe 550000 
1 Podatki i opłaty od osób prawnych 6943300 - opłata eksploatacyjna od kopalin 10001 443 

- podatek rolny 20000 
Udziały w podatkach stanowiących - podatek leśny 3300 II 

- podatek od nieruchomości 6670000 dochód budżetu państwa 4152906 
- Udziały we wpływach z podatku - podatek od 6rodk6w transportowych 250000 

dochodowego od osób fizycznych (15%) 3852906 
2 Podatki i opłaty od osób fizycznych, - Udziały we wpływach z podatku 

opłata skarbowa 1286500 dochodowego od osób prawnych (5%) 300000 

- podatki i opłaty od gospodarstw rolnych 15000 
III Dotacje celowe 3210424 

- podatek od nieruchomości 130000 
- na zadania własne gminy 1 011 275 

- podatek od środków transportowych 450000 
- podatek opłacany w formie karty podatkowej 200000 - oświata I wychowanie 922 617 

- dodatki mieszkaniowe 88658 - podatek od spadków i darowizn 2000 
- na zadania zlecone I powierzone gminie 2 199149 - opłata targowa (opłaty lokalne) 95000 

- podatek od posiadania psów 16000 - gospodarka komunalna 30000 

- opłata skarbowa 350000 - ochrona zdrowia 1 500 000 
- odsetki od zaległości podatkowych 28500 - opieka społeczna 539000 

3 Dochody z majątku Gminy 1716913 
- administracja państwowa 130149 

- Wieczyste użytkowanie. dzierżawy 151000 IV Subwencje, w tym: 4182764 
- sprzedaż nieruchomości 744 395 - Subwencja na zadania oświatowe 3948290 
-odsetki 221 518 - Subwencja ustalona proporcjonalnie 
- POZostałe dochody 600000 do przeliczeniowej liczby mieszkańców 234 474 

4 Pozoatałe dochody 10m843 DOCHODY OGÓŁEM 32270650 , 



PLAN WYDATKÓW BUDŻETOWYCH NA 1996 ROK I ,. 
Dział WY S Z C Z E G Ó L N I E N I E Wydatki ogółem Wydatki zlecone I Wydatki własne w tym: 

40 ROLNICTWO 310000 zł O zł 310000 zł O zł O zł 

50 TRANSPORT 507300 zł Ozł 507300 zł 90000 zł 417300 zł -
59 ŁĄCZNOŚĆ 110000 zł O zł 110000 zł O zł I 11 O 000 zł 

66 ROZNE USŁUGI MATERIALNE 24650 zł O zł 24650 zł O zł O zł 

70 GOSPODARKA KOMUNALNA 1 541 650 30000 zł 1511 650 O zł 787500 zł 

74 GOSPODARKA MIESZKANIOWA 
ORAZ NIEMATERIALNE USŁUGI 
KOMUNALNE 68n 135 O zł 6 8n 135 I 500 000 zł I 5 955 000 z 

-I 
79 OŚWIATA I WYCHOWANIE 10207026 922617 zł 9284409 160000 zł 307 110 zł 

83 KULTURA I SZTUKA 1 414000 O zł 1 414000 O zł 400000 zł 

85 OCHRONA ZDROWIA 2501570 1 500000 1 001 570 O zł O zł 

86 OPIEKA SPOŁECZNA 1 563550 627658 zł 935 892 zł O zł 40000 zł 

87 KULTURA FIZYCZNA I SPORT 3425000 O zł I 3425000 I O zł I 3 094 000 z 

89 RÓŻNA DZIAŁALNOŚĆ I 1 191 416 I O zł I 1 191 416 I O zł I 82780 zł 

91 ADMINISTRACJA PAŃSTWOWA I S I 4542685 I 130149 zł I 4412536 I O zł I 468 000 zł 

93 BEZPIECZEŃSTWO PUBLICZNE 25000 zł O zł 25000 zł O zł O zł 

96 DOTACJE NA FINANSOWANIE ZAD 1 000000 O zł 1 000000 227500 zł O zł 

97 RÓŻNE ROZLICZENIA I 8689668 I O zł I 8689668 I O zł I O zł 



Centrum operacyiny .. Okr'9; wego Zwiąlku lolar
lego w mlnion.1 kadencli było prywalne ieszkanl. 
łego pru •• a Bol.lława Brygidera. Jed •• I lamleI
clI pokol .Ianowił mfelsc. .potkali larządu. Ta. 

orlone były .Iraleglclne plany dzłałalnoJcI, rOldzie
no diely I rOIlIczono delegacie. Tam równl.j dysku
wano nad prlyszłością legn cklego kolarstwa. Tak 

ylo do 23 lutego 1996 roku. 

Kolarski szowinizm 
Społecznikostwo jut dawno wy
z mody. Najczęściej działalność 

odby.Yała się kosztem rodziny, 
aci6ł, własnego czasu, a czę-

I własnego zdrowia. Z tym więk· 
szacunkiem odnoszę się do 

I zajmujących się działalnością 
eczną, sportową w szczeg61no
Trudno więc dziwić się Ich szo-

izmowi, pod warunkiem jednak, 
ów pojmowany jest w dobrym 
słowa znaczeniu. 
23 lutego w polkowickim Klu

Muzycznym z udziałem kilkudzie-
lu delegat6w z sześciu klub6w 

ewOctztwa legnickiego odbyło się 
ne Zebranie Sprawozdawczo-Wy· 
cze Okręgowego Związku KoIar-
go. Wśród obecnych byli takte 
oszenl gości z zastępcą dyrek· 
Wydziału Kultury AzyczneJ I 

, tu Urzędu Wojewódzkiego w Le
Jerzym Rukawlczkinem oraz 
stawicie lem PZKol. Januszem 

ińsklm na czele. Tradycyjnie naj· 
cej czasu pochłoniły sprawy pro-
larne, w tym rozdział manda

, który wywołał najwięcej emo
Jednak w miarę upływu czasu 
ranie nabierało rumieńców. Pod-
owując trzy letnią działalność 
ol. ustępujący prezes Bolesław 
lder przypomniał o licznych suk· 

ach naszych kolarzy nie zapo
~ąc o jednym z największych 

ustępującego zarządu, 

mimo szeregu pr6b, nie 
doprowadzić do stworze

Okręgowego ZwiązkU 
I'ClI~iOW":acł1 

finansowych . Korzystając z przerwy 
w obradach zapytałem wicedyrek
tora Wydziału Kultury Azycznej I 

Sportu Jerzego Rukawiczklna o przy. 
szłość legnickiego kolarstwa. 

- • Kolarstwo w naszym woje
wództwie musi by6 utrzymane 
przede wszystkim z myślą o mło
dym pokOleniu. Tu widzę ogromne 
szanse dla uczniowskich klubów. 
Sądzę, ta warto takte pomyśle6 o 
kolarstwie górskim, które staje sIę 
bardzo modne, zwłaszcza, te więk· 
szoś6 dZieci i m/odZiaty tego typu 
rowery posiada. Uwalam tet, te 
większą współpracę powinno zao
ferowa6 się uprawiającym duathlon. 
Niestety. skromne motliwości nna~ 
sowe Urzędu Wojewódzkiego są nie
adekWatne do potrzeb. Szczególnie 
uwidacznia się to w sytuacji organi· 
zowanla powatnych Imprez, typu 
wyścig Szlakiem Grodów Piastowo 
skich. czy chociatby włączenia się 
w współorganlzację Tour de Polo
gne. Na szczęście polkow/cka gmi
na znalazła środki, dzięki którym 
jeden z etapów przebiega6 będzie 
przezjej teren. BędZIe więc okazja, 
aby młodziet zobaczyła najlepszych 
kolarzy Europy i świata. których kto 
wie, być mote kiedyś zastąpią. Prze
bieg takiej imprezy przez teren gmi
ny będzie niewątpliwie d/a n/ej 
ogromną promocją. Zapominająjed

nak o tym w/elcy / mniejsi biznesme
ni, dla których jest to równiet spo
sób zaistnienia i wypromowania swo
jej nrmy dzięki sponsorowaniu ta
kich imprez. Miejmy nadZIeję, te 
ustawa o kulturze (tzycznej uporzą<i 
kuje sprawy pozwalające organiza
torom i fundatorom na czerpanie ko-

rzyścl i przyjemności z podtrzymy
wania kolarstwa w naszym regionie-o 

Element praWdziwego szowini
zmu kolarskiego, miał dopiero na
stąpić . Zblital się bowiem moment 
zgłaszania kandydatów a następnie 
wyboru władz nowej kadencjI. Za
miarem katdej delegacji, co wyczu
wało się od początkU Obrad, było 
wprowadzenie jak największej ilo
ści swoich ludzi do składu zarządu, 
dzięki którym przeforsowanie pew
nych spraw nie powinno w pOtniej· 
szym czasie sprawiać powa1niej
szych problemów. Głogów czując się 
najmniej dowartościowany kolarsko 
niemal natychmiast zgłosił do gro
na _wielkiej jedenastki" OZKoł. at 
czterech kandydatów. POdobnie 
uczyniła polkowlcka delegacja, nie 
chcąc utracić tego, co z takim tru
dem budowali przez ostatnie trzy 
lata. Legnica od początku nie ukry· 
wała, te Ich _czarnym koniem " był 
Franciszek Chyła . Ten sam, który w 
trudniejszych czasach dla tej dys
cypliny ustąpił miejsca niestrudZ0-
nemu Bolesławowi Brygiderowi. 
Ostatnie miejsce przypadło twórcy 
uczniowskiej szk6łki kolarskiej z 
Paszowic. Teraz wszystko zaletało 
od układu sympatii do poszczegól
nych kandydatów. Jasna sytuacja 
była jedynie co do osoby ustępuj~ 
cego prezesa, który jut podczas wy
głaszania sprawozdania zlotył rezy
gnację z dotychczas pełnionej funk· 
cji ze względu na stan zdrowia. Jut 
pierwsze głosowanie ujawniło układ 
sil w Klubie Muzycznym. 

- .Bardzo tie się s ta/o, te 
odrzucono dwóch po/kowicklch ka~ 
dydatów, którzy tak wieie uczynili 
dla tej dyscypliny' - powiedział mi 
szeptem Zenon Wotniak, który byl 
autentycznie załamany wynikiem 
wybor6w. Fakt pozostał faktem. 
Skreślono Bolesława Brygidera I 
Krzysztofa Chylińskiego. Utworzony 
więc został 9-<:io osobowy zarząd 
Okręgowego Związku. kt6ry podej
mować będzie istotne dla tej dyscy
pliny kierunki działania. Reprezen
tować go będą: Połkowlce: Wacław 
Zgoda I Bogdan Rzepka legnicę: 
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Sławomir Marczewski i Franciszek 
Chyla Paszowie.: Adam Kijak Gło
g6w: Jerzy Bartosik. Sylwester Kar· 
bowiak, Jan Ludwlczak i Eugeniusz 
Niemiec. 

Wspominany szowinizm uwl· 
docznlł się raz jeszcze podczas wy. 
bor6w najwytszych władz zarządu. 
Mimo zdecydowanej postawy Janu
sza Jasińskiego, który jako przed
stawiciel PZKol . mógł i zapropono
wał Wacława Zgodę na funkcję pre
zesa. zwyciętyły połączone siły par· 
tykularnych interesów Legnicy I Gło
gowa. Stosunkiem głosów 5:4 wy. 
grał Franciszek Chyla, który został 
prezesem Okręgowego ZWiązkU Ko
larskiego. Przewodniczącym KomI
sji Rewizyjnej. po namowie, został 
ponownie Zdzisław ŻukowskI. Wal
ne Zebranie przyjęło równocześnie 
zmiany do statutu zaproponowane 
przez przedstawiciela Polskiego 
Związku, jak I zadania na najblltszą 
kadencję. Z pewnością do najwat
niej szych naleteć będzie: 

organizowanie wspólnie z In
nymi okręgami szkolenie ka
dry trenersko-instruktorskiej 
oraz sędziowskiej. 
rozwijanie m/odzie10wych grup 
kolarstwa górskiego, 
kluby I OZKol. czynić będą sta
rania w pozyskiwaniu nowych 
sponsorów, korzystając z no
wej ustawy o kulturze fizycz
nej 
organizowanie naboru kandy
dat6w na sędziów kolarskich. 

Nie znając jeszcze wyników wybo
r6w. nieco wcześniej, Franciszek 
Chyla między innymi stwierdził: 

- • Zwatywszy na prywatyza
cJę całej naszej narodowej gospo
darki i licznie powstające prywatne 
firmy. od nowego zarządU nalety 
oczekiwa6 częstszych spotkań z wła
dzami miast, ośrodk6w i środowisk 
biznesu. To tam właśnie Istnieją 
znakomite motllwości i środki. Nowy 
zarząd musI nawiązać nowe I pod
trzymywa6 dotychczasowe kontakty 
z ludtmi, którzy kochają kolarstwo i 
chcą mu pomaga6. Taką atmosferę 
I motl/wości muszą stworzy6 nowe 
władze legnickiego kolarstwa ... -

Najb11tsza Impreza kolarska 
rozgrywana na terenie naszego wo
jewództwa z pewnością ukatą bra
ki, ale I ogromne m01liwoścl, j akle 
dla wszystkich stwarza kultura fl
zyczna. Oby z potytkiem dla polko
wickiego (legnickiego takte) sportu. 

Andrzej Lecb 
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"Gdzie lokali szeŚĆ, tam. .. "- polkowicka gastronomia. (3) 

PERSPEI01!ln' 
Jeszcze niedawno głośno spekulowano 

o możliwości adaptacji byleJ restauracji .. DlA
GONA1.A· na nowoczesny, nocny lokal ga
stronomi zno-rozrywkowy. Niestety skończy
lo się tylko na slowadl. Chodat - ni 
tylko. Wydano .trochę" pieniędzy na proJ kt 
wy troJu i wykończenia lokalu, "roboczo" 
nazwanego lokalem XXI wieku, w którym 
mlala być równlet dy koteka. Dzlś widać, 
że ze szczytnego pomysłu z różnych wzglę
dów nlc nie wyszło. W zamian, niejako dla 
pocieszenia, rozroslo się Imperium pańslwa 
Walickich. 

Ostatnio z podobnym podniec niem 
mówi się o kompleksie rckreacyjno-wypo
czynkov.rym, w którym to podobno nare
szcie będziemy mieć restaurację z praw
dziwego zdarzenia. Pojawiają się również 
głosy o uruchomieniu w kompleksie od
dZialu PEP lCO TRADrNG serwującego fast 
food. Miejmy nadzieję, że tak wlaśnie bę
dzie. 

A propo calego przed ięwzlecia, to 
juŻ dZiSiaj oczami v.ryobratni widzę ale 
oddzialy górników biegnących po szych
cle, by pomoczyć się nieco. Puste pijalnie 
będą sukcesywnie chyl1ć się ku upadkowi, 
gdy odwieczni ich klienci zamiast spijać 
złodsty płyn , zaczną piu kać się w najlep
sze. Podobno ma powstać również w tym 
komplekSie kawiarnia, w której do lępne 
będzie także piwo, ale .. . (przypuszczalnie) 
ze trzy razy droższe, aniżeli [O sprzedawa
ne w "sprawdzonych" już miej cach. Oce
niając realnie ilość pożywanego przez brać 
górniczą "małego jasnego", szybko zrezy
gnują oni z lakiej przyjemnoś i. Oczywi
ście, nie można patrzeć na potrzeby na
szego spoleczeństwa tylko przez pryzmat 
duchowo-delesnych potrzeb naszych mie
dZiowych kopaczy". 

Powiada się, :że kompleks ten będzle 
wizytówką naszego mia ta . Niewątpliwie 
tak będzie w rzecry samej. Wątpię jednak, 
by obiekty te służyły akurat mie zkańcom 
Polkowic. Mówię to na podstawie dotych-

czasowych obserwacji odnośnie zaimere
sowania sportem czy rekreacją w ogóle. 
No cóż, ale skoro w Poznaniu wręczono 
nam nagrodę za sam projekt inwestycji, 
rozumiem przeto do konale, że nietaktem 
jest teraz się wycofać. Trudno, niech już 
tak zo tanie. 

Pewnie nie wszyscy wiedzą, ale 
podobny (do naszych - wciąż planów) 
obiekt służy amatorom wodnej rekreacji w 
Lesznie. Zdążyłem jednak zaobserwować 
tam Zjawisko, które ewentualnie moglo by 
mieć miejsce I u nas. Ze względu na fakt, 
że gospodarzom obiektu lepiej "kalkuluje 
się " przyjmowanie grup zorganizowanych, 
przyjeżdżają tam cale autokary rozwrze
szczonej dziatwy z okoliC, a mieszkańcy 
samego Leszna, często "nie krzyknięd" w 
grupy czekają , aż coś się zwolni. Czy i u 
nas tak będzie? Za tanawiam ię, czy nie 
lepiej byłoby, aby taki obiekt zafundowal 
sobie np. Lubin, a lO my polkowlczanie 
wpadalibyśmy od czasu do czasu na wiel
kie pluskanie, nie pono ząc tak dużych 
wydatków związanych z tym przedsięwzię
dem. 

Zdaję sobie jednak doskonale sprawę 
z faktu, że to co byłoby najbardziej dla nas 
korzy tne. to stworzenie przy komplek ie 
zaplecza gastronomicznego, godnego (wy
raźnie i tendencyjnie uogólni nie) średniej 
płacy w Polkowicach, bijącego na łeb 
w zelką lokalną konkurencję . l rzecz naj
ważniejsza. Sądzą, że dla na zych mie
szkańców świadomość, iż Istnieje w na
szej gminie miej ce, gdzie można by za
praszać gości z innych miast, bylaby nie
bywa~m komfortem psychicznym. 

Ale zanim podejmie ię pewne kroki 
związane z tym potężnym przedsięwzię
ciem, mo:żna by pomyśleć o lokalizacji 
restauracji na europej kim poziomie w ka
mieniczkach otaczających Rynek. lestety 
w tych v.rybudowanych do tej pory reali
zowane są inne potrzeby. zkoda. Być 
może w kolejnym "rzUcie" kołorowych do-

mków, umiejscowione zostanie, zgodnie z 
zapewnieniami naszych władz, gastrono
miczno-rozrywkowe cacko. 

Wielu mieszkańców sądzi również, te 
w przypadku inwestycji GM na terenie 
Polkowic, kadra menadżerska tego kon
cernu narzuciłaby zupełnie nowy wymiar 
na zej gastronomii. Aż strach pomyśleć, 
co byloby, gdyby zarządowi GM przyszło 
raczej jadać na Górnym Sląsku ( tu Kojak 
lapie się za swoją łysinę, popadając w 
zadumę)· 

Wdąż Jednak zastanawiam się cry aby 
na pewno luksusowa restauracja miałaby 
rację bytu naszym mieśde . Być może jada
li by w niej tylko przyjezdni. W miastach, 
gdzie normą jest jadanie w restauracjach, 
często obok tychże powstają ekskluzywne 
dyskO[eki, poprzez odpowiednią wy okość 
cen weryfikUjące grupę klienteli, dla której 
taki lokal funkcjonować powinien, zarów
no w sferze rozrywkowej, jak i kulinarnej . 
Przed podjęciem ryzyka i stworzeniem la
ki go lokalu w Polkowicach potencjalnych 
inwe torów zniechęcać może fakt , że po
Ikowiczanie, a zwła zcza ludzi młodZi, go
dzą ię na to, by rozrywka sprowadzała 
się do "Dolnych", a lokale konsumpcyjne 
do tych, które mamy aktualnie. 

ZdumieWające i smutne zarazem jest, 
że na za gastronomia może zmienić swoje 
oblicze dopiero po tak spektakularnych 
przedsięwzięciach, jak np . .,zespól naczyń 
połączonych tworzonych do przelewania 
wody", zy też jakaś amerykańska manu
faktura. 

Koja/ł 

P.S. Miejmy l1adrfeję, że do CZasll po
prawy kol/ f/ll/kw ry w naszej gastronomi, /1 fe 
pojawiq się I/owe Irendy dopu zczajqce moż
Iiwośt by tV obec1/ośCi go cfa rozwll/qt sla
ranI/le zapakowanq kallapk{! (uraczenie niq 
zgłodniałego. Póki co takich, przypadków 
u 'ciąż jeszcze IIle stwierdzono - na szczę
ście/ 

POSZUKUJEMY OPERATYWNYCH, 
SOLIDNYCH LUDZI Z NASTAWIENIEM 

Sklep "PLUS" 
NA SUKCES ZAWODOWY. 
NIEOGRANICZONE 
MOŻLIWOŚCI ZAROBKU. 

NIENORMOWANY 
~- CZAS PRACY. 

TELEFON 47·99·08 

IO 

Polkowice, ul. Chopina 148 
OFERUJE 

• kasety magnetofonowe 

• płyty kompaktowe 

• prasę 
• artykuły chemiczno-kosmetyczne 

. 7f3V~as~' 



I Przegraliśmy walkę z alkoholem, teraz walczy-I 
my o godne życie poprzez ciq,głą pracę nad sobą. 
Sucha abstynencja) tzn. nie picie, nic nie da. 

Walka 
oczy sj~ nadal 

PolkowlckJe Stowarzyszenie 
.Trzetw~ć" działa przy ul. Le
gnlckJej od grudnia 1994 roku. 
ObeO'lie liczy 40 członków. Dużo 
licznJejsza jest grupa skupiająca 
osoby wspóluzaleinione (człon
ków rodzin ludzi pijącycb), które 
przychodzą tu, by uzyskać po
moc dla siebie. 

W tej chwUi warunki loka
lowe, jeden pokoik, zmuszają do 
organizowania terapii i Innych 
spotkań jedynie w małym gro
nie. Dute nadzieje wląte stowa
rzyszenie z przeprowadzką do 
O~rodka Pomocy Spolecznej. 
Poza lep zymi warunkami do 
prowadzenia zajęć Jut teraz my
~li lę o stworzeniu punktu kon
sultacyjnego I domu dziennego 
pobytu dla osób, które będą mo
gly lam przyjŚĆ Je~1i znajdą się w 
trudnej ytuacjl. Ale, jak stwier
dził Andrzej Kaczanowski, pre
zes stowarzyszenia, to dopiero 
plany. Obecnie, poza dasnotą, 
problemem Jest równlet zapew
cienie opieki dzledom na czas 
terapU. Trwa ona od dwóch do 
czterech godzin I nie zawsze 
przysłowiowa sąsiadka mote po
móc. 

Członkowie towarzyszenia 
mówią otWarcie, te najtrudniej
sze jest przyznanie się przed sa
mym sobą do choroby jaką jest 
alkoholizm i podjęcie decyzji o 
leczeniu. Wymaga to przede 
wszystkim ogromnej szczeroSd 
wobec samego siebie. Przegrali
śmy walkę z alkoholem - wy
znają - teraz walczymy o god
ne życie poprzez ciągłą pracę 
nad sobą . Sucha abstynencja, 
tzn. nie picie, nic tlie da jeśli nie 

zmieni się sposobu myślenia i 
zacbowania, jeśli nie pokona się 
dawnycb nawyków. Często jest 
tak, że przez rok 'la przykład 
klOś /lle pije i nic w tym czasie 
się nie zm le/l la w jego życiu. Wte
dy zalam/lje się, ale nie zawsze 
da odrobić się w tak krótkim cza
sie lego, co zostało zepsute w cią
gu lat picia . Powrót do normal
nego życia wymaga czasu i cier
pliwości. Ale jed/lo jest pewne -
wano podjąć ten trud. Ludzie nie 
zawsze przycbodzq tu z własnej 
woli, często zdarztl się to wtedy, 
gdy mają już poważne problemy 
w pracy czy rodzinie. 

Dla osób wsp6/uzaletnlo
nych natomiast barierę stanowi 
najczęściej wstyd przed rodziną 
I całym otoczeniem. Wyjkle na 
zewnątrz ze swoim problemem i 
szukanie pomocy dl.a siebie wy
maga dutej odwagI. 

ISU1leje wiele form pomocy 
ludziom borykającym się z pro
blemem alkoholowym. Poza le
czeniem ł terapią jest let czas na 
zabawę i różnego typu imprezy. 
Do tradycji stowarzyszenia nale
ty obchodzenie kolejnych rocz
nic ab tynencjl (na zdjędu). Co 

roku organizowane są w Czę
stochowie ogólnopolskie Ja
snogórskie Spotkania Trzetwo
§Ciowe" (w tym roku odbędą 
się one w dnlach S-6 czerw
ca). Mlllngi. spotkania z gru
pamJ AA i AI-A non, spartakia
dy wZlotoryl 10 tylko klika 
przykładów imprez, które do
wodzą, te motoa bawić się I 
wypoczywać Inaczej, tzn. bez 
alkoholu. 

(alu) 
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RADY (NIE TYLKO) SPOD LADY 
Luplet - uporczywe, blMe luskl 

Najbardziej widoczny jest na to, by wyeHmlnować możliwość wystą· 
ciemnym ubraniu. Wygląda to nieeste- pienia Innego poważnego schorzenia 
tycznie, a poza tym swędzi skóra glo· jakim jest łuszczyca. Czasem Jednak, 
wy, wlosy stają się brzydkie, źle się w lżejszych przypadkach, można po-
układają . móc sobłe samemu stosując wlaśdwle 

Pojawienie się łupieżu oznacza dobrane szampony do mycia włosów. 
nłer6wnomłerne zluszczanle się skóry Obecnie w sprzedaży znajduje się 
OWłosionej części głowy. Może on być wiele środków mających działanie prze-
suchy lub tłusty. Dużą rolę odgrywają clwlupleżowe . Z naturalnych godne 
w tym przypadku stosowane przez nas uwagi są te, które zawierają wyciągi z 
szampony. Jeżeli używany szampon rumianku, liści brzozy, tataraku I po' 
nadmiernie wysuszy skórę głowy pro- ~. Warto też uzupełnić naszą dietę 
wadzi to do jej podrainienia I mleJsco- w odpowiednie witaminy np. A, E, 85 I 
wego stanu zapalnego. co w elekcie PP. 
powoduje niekontrolowane zluszczanie WIOSna za pasem, niedługo scłlo-
skóry. I wtedy pojawiają się uporczy- wamy czapki i przeróżne opaski. dlate-
we. błałe łuski . go lepiej Już teraz zadbać o skórę gIo-

Łupież powinien być leczony wy, by gdy zaświeci sIońce pokazać 
przez lekarza dermatologa. Chodzi o piękne I czyste wlosy. (ula) 

Wszystkim Paniom zrzeszonym I nie zrzeszonym 
w naszym ZwillZku składamy życzenia: 

zdrowia, radości, długiej I pogodnej jesieni życia 
z trosk I kłopot6w oraz miłości I szacunku tych 

kt6rym poświpcHyście życie. 

1) technik ogrodnik 10) mechanik (walec wlbracyj-
2) Intynler ekonomista ny. elektrownia polowa -

3) plastyk mo1llw~ przeszkolenia) 

4) akwizytor 11) pracownik Zieleni 

5) sprzedawca 12) operator koparki 

6) murarz-malarz 
.OSlr6wek" 

7) c1e~la budowlany 
13) operator ł.K - uprawnie-

nia państwowe 
8) płytkarz 14) AloIog fUoIogll polskie) 
9) plytkan 15) robotnik budowlany 

RejonoWi Urząd Pracy. Tel. 45m49 wew. 178. pokćj 113. 

I~--------------------
I KUPON OGŁOSZENIOWY 

I jetell chcesz zamJ~ć $Wole ogloszenle na lamach Gazety PolkowIc
klej w rubryce .Ogłoszenla drobne", wypełnij czytelnie dutymi IlteramJ ten 

I kupon I prześlij bądt dostarcz osobiście na adres redakcji Gazety PolkowIc
I klej. uJ . Górna 3/3, 59~320 Polkowice. Ogłoszenie jest bezpłatne. 
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OGŁOSZENIE DROBNE 
• Poszukujemy kilku amblU1ych I przedsiębiorczych osób do 

wsp6łpracy na terenie Polkowic. Tel. 47-99-08. 
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W dom.u, przed telewizorem. 
Polkowlczanle coraz częściej odma

wiają sobie rozrywek kulturalnych. Naj
częstszym powodem jest brak pieniędzy. 
Jak s" jednak okazuje nie tylko brak pie
niędzy jest przyczyną rzadkiego korzy
stania z kulturalnych przyjemności. Dla
tego też powtarzającą się odpowiedzią 
Polkowiczan na nasze pytanie - Z jakich 
rozrywek można skorzy8tać wieczorem 
w Polkowicach? - Je8t ..• 

Mieczysław Z., ślusarz - Nie mam zbyt 
Wiele czasu aby lę gdzle$ rozerwać. Przede 
wszystkim rodzina I obowiązkI. Poza tym 
tylko ja pracuję I mu zę utrzymać rodzinę 
przez co, po prostu na jakiekolwiek rozryw
ki nie ma pieniędzy. 

Edyta i Przemek Bobela, rodzeństwo - W 
naszym miekle nie ma się gdzie rozerwać. 
Tak na prawdę lO nie ma nawet kawiarni, w 
której można by posiedzieć w swoim towa
rzystwie. Zazwyczaj wszystkie miejsca w la
klm lokalu ą pozajmowane. Z dy kotekami 
sprawa wygląda podobnie. Najczę$clcj bra
kuje wolnych miej c. J żeli lę jut czlowlek 
dostanie na laką imprezę to można się 
spodziewać sporej grupy najczę~clej podpi
tych I zachowywającydl się poniżej pozio
mu malolatów. 

Wracając jedn:!k do rozrywek kultural
nych, to najchętniej po z1iby~my do kina , 
jednak to które jest w Polkowicach nie ma 
zbyt ciekawego repertuaru I w rezultacie na 

l porządny film trzeba pojechać do Lubina. 
Poza tym to jedynie Aul:! Forum clek:lwyml 

propozycjami wypelnla lukę kulturalną na
szego miasta. 

Stanisława ł.azikowska, zaopatrze
niowiec - Nie mam zbyt dużo cza u na 
kulturalne rozrywki. Trzeba zajmować s ię 
dzle klem I wla§nie ono zajmuje caly wolny 
wieczorem czas. Tak na prawdę to tylko 
ono korzy ta z rozmaitych rozrywek. W 
przedszkolu praktycznie na każdą okazję jest 
co~ organizowane. Raz jeSt to wycieczka, 
kiedy łndzi j teatrzyk lub wyj$cle do kina na 
bajkę· 

Ewa Graczyk, bezrobotna - Tak na 
prawdę to ole mam czasy na jakiekolwiek 
rozrywki kulturalne. Wie pan, rodzina to 
obowiązkI. 

Dorota Wojciechowska, rencistka -
Dla naszego wieku w PolkOWicach nie ma 
wielu rozrywek I to je t glównym powodem 
rzadkiego ucze tolczenia w wydarzeniach 
kulturalnych na zego mia ta. Można powie
dzieć, że brakuje praktycznie każdego ro
dzaju rozrywki. Aby obejrzeć ciekawy pek
takl trzeba pojechać do Wrocławia albo Po
znania. Tę kulturalną lukę uzupelnla l dynie 
Aula, w której już nie raz byl~my na cieka
wym występie . Teraz zapowiada lę Pigwa I 
na pewno razem z mężem na nią pójdziemy. 

Barbara Picchowska, szwaczka -
Mamy kino ale w zasadzie to istnieje ono 
tylko z nazwy, gdyż repertuar ma bardzo 
kiepskI. Generalnie patrząc na ogóLnie malą 
liczbę kulturalnych propozycji można $mia
lo stWierdzić, że nie ma rozrywek ani dla 
starszych, ani dla młodszych. 

Małgorzata Abramowicz, technik ty
wienia zbiorowego - W Polkowicach bra
kuje praktycznie każdego rodzaju rozrywkI. 
Praktycznie jest tylko jedna w miarę porząd
na kawiarnia. Nie ma porządnej dyskoteki, o 
tej w PolkOWicach Dolnych to szkoda mówić. 

Ewa i Cezary Marcjan, małżeństwo -
Obecni Polkowice przypominają kuituralną 
pustynię. A wla$nle tutaj wychOWUją się na
sze dzieci. Dawniej w OK Impresja było 
wieje rozmaitych kólek zainteresowań dla 
najmlodszych teraz po reorganizacji kultury 
nie ma już tych kólek, a w zamian nic nie 
zaproponowano. Stradły na tym nasze dzie
ci, które dawniej korzy tały z propozycji Im
presji, a teraz pozo talo Im tylko podwórko 
I zabawy z rówie$nikami, bo najmlod i nie 
mają już gdZie chodzić. 

NOIOUluL' (pll) 

Minione dwa tygodnie obfitowały u' żad
Ile wydarzenia kulwralne UJ mie.!J'cie. 
Za to w picI'ek 8 marca w Dzieli Ko -
biel odbędą się aż dwa występy, w Auli 
FOn/m o godz. 19'" - wystqpi Anlono
lIa KrzySZIOlf, nalomias o godz. JEJ» IV 

Klllbie Muzycznym odbędzie się spek
wkl Tealni Naszego z Michałowic . Oby
dwa le wydarzenia wskazują na brak 
koordynacji UJ organizacji Im/tttrall1ycb 
imprez. Co mają powiedzieć ci, klórzy 
chcieli być na obydwu występach a z 
jednego będq nlllsieli zrezygl1ou >ać ... 

o KSIĄŻCE DLA DZIECI I MŁODZIEŻY 
Biblioteka Dziecięco-Młodzieżowa w Polkowicach 

• książki dla dzieci 

NAUKA I ZABAWA - Barbara Taylor 

• Powietrze i latanie 
• Baterie I magnesy 
• Kolor i ~wiatlo 
• Co pływa. a co tonle 
• Uprawa roślin 
• Maszyny I ruch 
• Diwięk i muzyka 

Ciesząca się ogromnym 
powodzeniem, nowa seria 
książek dla dzieci - pełna opi
sów eksperymemów i weso
łych zabaw z wykorzystaniem 
przedmiotów codziennego 
uiytku. Każda książka przy
bliża pewną dziedzinę nauki, 
zachęcając dzieci do samo- ur·_~!fi"'\ 
dzielnego odkrywania pro
stych pojęć naukowych, zilu
strowanych ~oświadczeniaml. 

• książki dla młodzieży 

ŚWIAT WCZORAJ I DZIŚ 

• Życie rekinów 
• W ~wlecle zwierząt 
• iedem cudów świata 
• Jak żyli ludzie 
• Budowa wszechświata 
• Dzieje ludzko ci 
• Ciało czJowieka 

Fascynująca seria książek 
encyklopedycznych, dostarcza
jąca intrygujących wiadomo
ści o świecie, w którym żyje
my, w nie potykanym dotych
czas ujęciu. Pobudza do indy
widualnych rwórczych poszu
kiwań I odkrywania na nowo 
na zej przyszlo~cl I przeszło

ści. Stanowi pomoc dydakty
czną w szkołach I kołach zain
teresowań . 

%2 

• Jak żyły dinozaury 
• Planeta Ziemia 
• Jak pracują maszyny 
• Życie prehistoryczne 
• Jak żyją ptaki 
• tatki powietrzne 

STATKI 

POWIETRZNE 
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Wokół tenisowego stołu 
Z udziałem blisko 90 zawo

dników z dziewięciu klubów w mi· 
nloną niedzielę w polkowickim 
Zespole Szkół odbył się woje
wódzki turniej klasyfikacyjny ka
detów I juniorów w tenisie stoło
wym. Bardzo dobrze wypadli re
prezentanci Górnika Polkowice. 
Zdecydowane zwycięstwo w obu 
kategoriach odniosła Joanna 
F1orc:zak. Grające na codzień w 
młodziczkach, tym razem w ka
detkach, Justyna Kaczor była 
dziewiąta, a Marta Miś dziesią
ta. Wśród kadetów Michał Z. 
wada, w którym upatrywano zwy
cięzcę, przegrał decydujące spo
tkanie na własne tyczenie zaj
mując ostatecznie drugie miej· 
sce. Trzeci był Bartłomiej Klo
nowski, a siódmym Miłosz 
Olszewski. W kategorii juniorek 
piąte miejsce wywalczyła Kata
rzyna Jaśkowiak, a siódme 
Agnieszka Jaros. Wśród Junio
rów najlepszym z naszych repre
zentantów był Sebastian Teodo
ridis, który zajął czwarte miej· 
sce. Dziewiątym był Bartłomiej 
K1onowski (kadet), który zdaniem 
selekcjonerów Górnika Polkowlce 
zasłutył na najwy-lsze słowa uzna
nia za upór i wolę walkI. Był przy
kładem dla swoich kolegów klu-

bowych. Turniej obserwował Zdzi
sław Kłęskl, prezes Okręgowego 
Związku Tenisa Stołowego. 

Grzegorz Sorokopas, jako 
jedyny tenisista Górnika Polko
wice został powołany do kadry 
narodowej kadetów. Na zgrupo-

ZwyCiężczyni w obu kategoriach 
- Joanna F1orczak. 

waniu, pod okiem Leszka Kuchar· 
skiego, trenował w Gdańsku 
przez mijający tydzień zdobywa
jąc nowe doświadczenia, które 
być mote pozwolą mu uwierzyć 
w siebie, szczególnie w spotka
niach z rutyniarzamI. 

NaJblltszy mecz o mistrzo
stwo li ligi Górnik Polkowice ro
zegra 9 marca. Ich przeciwnikiem 
będzie zielonogórski Nordis. Nie
stety nie znamy godziny rozpo
częcia tego spotkania. 

Siatkarskie porachunki 
W minioną niedzlelę rozegra

no kolejne dwa spotkania w ra
mach polkowicklej ligi siatkówkI. 
PolkoWiccy .Oldboje· przegrali 
(0:3) z .Amatorem· Lubin, nato
miast Głogów zwyciętył3:2 MKS 
Cuprum Lubin. Na prowadzeniu 
w tabeli Amator, który w czte
rech spotkaniach zdobył cztery 
punkty. Na drugim Oldboje takte 
z czterema punktami, tyle że po 
pięciu meczach. I wreszcie na 

trzecim miejscu Głogów z trze
ma punktami po czterech spo
tkaniach. Przed zakończeniem 
ligi dwie serie spotkań; 

* 10 marca MKS Cuprum . 
Tarnówek i Amator - Głogów 

* 17 marca Os. Budowniczych 
. Amator Lubin, Głogów· Oldboje 
Polkowice oraz Zespół Szkół . 
Amator Lubin. Zapowiada się 

więc sporo emocji. 

Fragment spotkania. w którym Oldboje ulegli 0:3 Amatorowi Lubin. 

Andrzej Lech, teŁ 48-12-90 

Porażkalsztwana 
Nie poszczęściło się piłka

rzom .Isztwana" Polkowice, którzy 
startowali wśród 16 najlepszych 
drutyn w mlstfZostwach Polski, 
jakle rozegrano w dniach 1·3 mar· 
ca w Jaworznie. Nasi piłkarze nie 
.wyszll" nawet z grupy, przegry
wając wszystkie trzy spotkania 
elimln~ne; 2:5 z opolskim SinO. 
badem, 1:2 z Energetykiem Ja-

worzno (prowadąc 1:0), i wreszcie 
1:4 z Atlasem Gdańsk. Mistrzem 
Polski został Opał Gniezno. Dru
gie miejsce przypadło Slndbado
wiOpole, trzecie Mart·Ho Knu· 
rów, a czwarte Asfalt Łódt. Nasz 
zespół ostatecznie zajął 9-16 
miejsce. WidEtĆ z tego, te awans 
do finału to wszystko na co stać 
było polkowleką drutynę. 

Poszli z kwitkiem 
W minioną sobotę, zgodnie z 

kalendarzem Imprez Międzyszkol
nego Związku Sportowego, miały 
odbyć się drutynowe mistrzostwa 
szkół podstawowych w tenisie sto
łowym. At dziw bierze, te działa
cze MKS dotąd sprawni, zwarci I 
gotowi na wszelką pracę z dzieć
mi I młodzietą, tym razem zawie
dli. W wyznaczonym czasie I miej-

scu zJawiły się ogromne rzesze 
młodziety szkolnej, która gotowa 
była stanąć do zapowiadanej ry· 
walizacjl. Niestety, odeszła z przy. 
słowlowym kwitkiem. Skądinąd 
Wiemy, te dyrekcja Zespołu Szkół, 
gdzle miały odbyć się mistrzostwa, 
wyraziła zgodę na korzystanie z 
obiektu. Dlaczego więc Impreza 
nie doszła do skutku? 

Udany sparing 
W zimowej scenerII piłkarze 

miejscowego Górnika rozegrali w 
minioną sobotę soaringowe spo
tkanie z jaworską Kutnią, która 
do Polkowic prZyjechała w naj sll
niejszym składzie. Z powodu złej 
pogody przypominało bardziej 
pokazy jazdy figurowej na lodzie, 
niż mecz piłkarski. Spotkanie za
kończyło się zwycięstwem gospo
darzy 4:0. Bramki zdobyli: Hań
ce (dWie) oraz po jednej Machaj 

I Diaczenko. Sparing był takte 
okazją do przetestowania umie
jętności Zenona Swendery, czo
łowego napastnika Górnika Ja
strzębie, który zabiega o wystę
py w polkowicklej drutynie. Test 
wypadł pomyślnie. Teraz pozosta
je kwestia omówienia warunków 
kontraktu. W przypadku podpl· 
sania przez obie strony, Zenon 
Swendera w Górniku grać będzie 
do czerwca br. 

Plyta boiska bardZieJ przypominała lodowisko. 

Dobry występ kadetek 
Bez większych trudności 

podopieczne Jana Gambala, ka
detki .Orła" Polkowice, pokona
ły w ostatniej kolejce Szprotavię 
Szprotawa 80:54. Najwięcej 
punktów zdobyły Ola Urban (30) 
oraz Kasia Olga i Justyna Kto
aińska po 12. Warto nadmienić, 
te ta ostatnia zawodniczka (na 
zdjęciu z nr 5) jest drugą rozgry· 
wającą w kadrze Polski. 

Do zakończenia rundy kadet
ki mają do rozegrania jeszcze 
dwa spotkania; u siebie 23 mar· 

ca z Tęczą Leszno i na Wyje1dzie 
30 bm. z Sp·l Wschowa. W ta
beli na prowadzeniu nadal po
Ikowickie kadetki przed Osą i 
M05-€m. 

Juniorkom takle pozostały 
dwie kolejki: 13 marca na wła
snym parkiecie z Tęczą Leszno i 
wyjazdowe (21 bm.) ze Szprota
Vią. Przed młodziczkami jeszcze 
trzy spotkania: u siebie ze Ślęzą 
Wrocław (10 marca) I z Bolesław
cem (24 marca) oraz wyjazdowy 
17 bm. z MOS Ślęza Wrocław. 
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BARAN 
Ostatnie dol nie byłe łatw , ale najgorszy okre 
jut za Tobą. W nadch tygodniu motesz 
spodziewać się wielq zlanek. Widoczna 
poprawa finansów k dawaj wszystkie-
go od razu. Zadba ą a ferę w rodzinie. 
Twój optymizm dol) wpływa na otoczenie -
okat trochę czuJOOd. 

BYK 
Pomlmo nawalu oboWiązków postaraj się teraz 
skupić na jednej spr wie. W przeciwnym razie 
motesz nie zdątyć m na czas. Zapla-
nuj swoją najblłts l'r~ - wkrótce mo-
tesz dostać watną d6 , która wiele zmie-
ni w Twoim tyciu 11 zgodzisz się ją przyjąć. 
Zanlm zdecydujesz poradt się Raka. 

BLIŹNIĘTA 
Twoja sklonnOOć do Ignorowania najblltszych 
mote teraz spowodo ć le kłopotów. Uwataj 
na to co mówts znaJ<lt koniecznie 
czas, by porozma erem i uzgodnić 
watne dla was spra onlec tygodnia wszy-
stko powinno się nlkaj przeziębień. 
jesteS teraz mniej odporny. 

RAK 
Od ponledzialku zaczną się jakleS spory I nlepo
rozumJenJa z naJbłl~zy.I)ll . otyczyć mogą spra~' 
z przeszłoScl I ni . 'e się bez powatnej 
rozmowy. Zachowa ó nIe daj sIę wyprowa-
dzić z równowagi. ~ dni sytuacja wrÓCi do 
normy. NIespodzIe all darzenie w rodzinie 
przy~pleszy zgodę. 

OSKOP 
LEW 

Jeste$ na najlepszej drodze do spelnlenla swoich 
planów. Upór I ko cja w dzlalaniu jut we 
wtorek przyniosą raj się jednak tro-
chę wypocząć, je~1 ni były zbyt męaą-
ce. Zasługujesz na r p od pracy I rodzi-
ny. J~1I nie motes ~ echać - korzystaj z 
dluglch spacerów. 

PANNA 
Masz teraz okazję spotkać kogoś kto mote na 
dluteJ zagoklć w Twąl sercu. Miej oczy i uszy 
otwarte. Pozornie 2. a owe spotkanie ma 
szansę zmlenlć się ck na całe tyele. Ust, 
który otrzymasz na ~ tygodnia, mote oka
zać się watn1ejszy nlt sądzisz. Odpowiedz szyl:r 
ko, ale dobrze przemyśl sprawę. 

WAGA 
Najblłtszy tydzień będ latwleJszy nit my~llsz. 
Wszystko potoczy si odole z TWoimi pianami 
o Ue nie będziesz hopnie. Byk sprzyja 
Gl więc SmJalo k o rad. Unikał kon-
taktów ze Skorplo ę-m . mawiał się z nim na 
spotkania. Jestcl teraz w świetnej kondycji I dasz 
sobie radę. 

SKORPION 
W pląlek spodziewaj si wizyty kogoS z dalekiej 
rodziny, \..'t6ra mot ć dłuteJ nit to bylo 
zaplanowane. Nie li dnak zn1eelerpllwle-
nla. Zadbaj o mUą w domu. Jakiś mIo-
dy Lew chce się ko l n e z Tobą spotkać. Ma 
CI coś watnego do :JdzenJa. Najlepiej będzie 
się wam rozmawiać na spacerze. 

STRZELEC 
TWoja nieuwaga mogla Clę drogo koszlować. 
WyclągnlJ wnIoski z naliCZki I nie popelnlj po 
raz drugi tego sa Ten tydzień zapo-
wiada się wspanIale. nłnlJ o tym. co było I 
snuj plany na przys~ To dobry dla Glebie 
okres na podejmo.§a e atnych decyzji I kon
kretyzowanie planów zawodowych. 

KOZIOROŻEC 
Przed Tobą magiczne wprosl chwUe. KorzyStaj z 
nadarzających się o~f~' ziałaj $mlalo. To co 
leraz zaczniesz zaow uje w najblltszym czasie. 
Z~lr6ć większą uw ę . ~trzebY partnera, po-
rozmawiaj z nim I li się zrozumleć, a suk-
ces będzie jeszcze ·eJ. Z daleka dotrze do 
Ciebie dziwna wiadomość. 

WODNIK 
Zrezygnuj teraz z wtę ch InwestycjI. Pozwól 
sprawom toczyć sle Ich łasnym biegiem, a nie
długo wszystko rozsl!"2Yg się po TWojej my~lI. 
GlerpllwoSć przynle ( ' ej korzykl nit upie-
ranie się przy SWoi;'l , . W Twoim tyelU 
mote pojawić się KlOŚ z przeszloScl. Przetyjesz 
wyjątkowo w panlałe chwile. 

RYBY 
Najblltsze dm będą bardzo praCOWI!e. W pracy 
szykują się dute zrni;l J?!~będzle Gl obowiąz-
ków. W domu m O królkIch spięć. 
Da z oble ze w ę Jeśli zachowasz 
spokój. Staraj się różład napięcie humorem. 
Zamiast denerwować Się wyjdt na spacer lub 
zajmlJ się porządkamI. 
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Rozwiązanie ktzyićwki (wyci9l}' z gazety I naklejony ciagram krzyżówki) należy przesiać na 
karcie pocztowej na adres redakcji do dnia 21 marca 1996 r. Nagrodą za prawidłowe rozwiązanie 
ktzyićwki jest nagroda niespodzianka . 

Rozwiązanie kny16wk1 z Gazety PolkowlckleJ !We. POZIOMO: popyt. Impas. Ramadan, 
opera, Wtgry, Nia~ara, onyks, ramy, majak, grabie, amator. trzon. pastor. ateizm, ogrVk, marża. 
Otak8, dorobek, nadir, ralka. esencja, tenis, Jujka. PIONOWO: proso, płecy, lrans, zmiana. 
odraza, Inwar, pagon, szyny. nirwana. kabotaż. anapest. troczek, metro. Jazon, kanak. groset, 
izbica, manat. Rodan, adres, ()(raj. AIIaj, elana. 

Nagrodę za prawidłowe rozwtąznie krzyi6wld 8196 wylosowała Botena Pawłowska um. 
przy ul. Chopina w PoIkowicach. Po odbiór nagrody prosimy zglosić si, do siedziby redakcji. 

Adres redakcJI: 59-320 Pojkowice, ul. Górna 3/3. telJfax 45-10-13. 

POZIOMO: 
1) miasto we Włoszech 
6) taniec w operze 
9) hawajska gitara 

10) prowincja w RPA 
11) pogardliwie o 

starszym człowieku 
12) rodzaj bronI palnej 
13) znaczków lub z 

karabinu 
16) miał swój własny 

gang 
19) najcenniejsza 

nagroda filmowa 
22) usterka 
23) wydawca .Raju 

dusznego· 
24) potrawa z surowego 

mięsa 
25) doktor z powieści 

Pasternaka 
26) warunki 

atmosferyczne na 
danym obszarze 

27) zielona pietruszka 
30) jeden z przywódców 

Rewolucji Francuskiej 
33) architekt fiński 
36) pierwiastek 

chemiczny 
37) tam wywotono 

zesłańców 
38) muza poezji miłosnej 
39) tółty śpiewak 
40) pasuje do Igły 
41) gloria. chwała 

PIONOWO: 
1) miasto w starotytnym 

Egipcie 
2} ruchoma część 

silnika elektrycznego 
3) cyrkiel zerowy 
4) mickiewiczowskj 

koczownik 
5) jedno z państw byłej 

Jugosławii 
6) miasto w Szwajcarii 
7) matematyczna 

granica 
8) bon, kupon 

14) pustelnik 
15) japońska sztuka 

układania kwiatów 
17) zbita wata 
18) dobrze ubrany 
19) imię cesarzy 

niemieckich 
20) fragment wypowiedzi 
21) z kremem 
28) umożliwia odbiór 

radiowy 
29) niejedna w studiu 

telewizyjnym 
30) wolnomularz 
31) upust handlowy 
32) do prania I grania 
33) załącznik do umowy 
34) tropikalne pnącze 
35) pomieszczenie 

gospodarskie 
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